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rzedstawiciele spółdzielni mieszkaniowych 
z Polski złożyli w Brukseli petycję, w której 

domagają się zmiany dyrektywy w sprawie po- 
datku VAT dotyczącego cen energii elektrycznej 
oraz cieplnej. Składający petycję Związek Re- 
wizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP po- 
stuluje, aby spółdzielnie mieszkaniowe zostały 
całkowicie zwolnione z  tego podatku. Petycja 
została przekazania do przewodniczącej Komisji 
Europejskiej oraz m.in. komisarzy właściwych 
ds. energii, rynku wewnętrznego, kryzysu, 
a także finansów.
   - Zwróciliśmy się do Komisji Europejskiej nie 
ze skargą, ale z petycją, która powinna w naszej 
ocenie spowodować zmiany w dyrektywie 2006/ 
112/WE poprzez zwolnienie z VAT cen energii 
cieplnej oraz energii elektrycznej wytwarzanej 
na potrzeby spółdzielni mieszkaniowych oraz 
ich członków. Liczymy także na zaangażowanie 
rządu i wsparcie naszych działań - komentuje dr 
Piotr Pałka, radca prawny i wspólnik w Derc 
Pałka Kancelaria Radców Prawnych, która re- 
prezentuje związek spółdzielców przed Komisją 
Europejską. 
   W petycji chodzi o zwrócenie uwagi na pro- 

blemy mieszkańców spółdzielni mieszkanio- 
wych, które prowadzą działalność na rzecz 
swoich członków. Dostawa ciepła ma na celu za- 
spokojenie potrzeb mieszkańców, a nie zarabia- 
nie na tym. Ceny ciepła bardzo wzrosły w ostat- 
nim czasie z wielu powodów. Jednym z nich jest 
zmiana stawki podatku VAT. Od stycznia prze- 
stała obowiązywać tarcza antyinflacyjna i VAT 
wrócił na poziom 23 proc. Według rządu, tego 
wymaga UE. Rzeczywiście, regulacje unijne na- 
kazują doliczenie podatku VAT, natomiast mi- 
nimalny próg jest ustalony na 5 proc. Na obni- 
żenie tej stawki liczy ZRSM RP.
  Na razie rządzący wybrali drogę zamrażania 
cen. Obowiązujący zaledwie od października 
2022 roku mechanizm rekompensat ma zostać 
w myśl nowych przepisów zastąpiony nowym 
systemem wsparcia ograniczenia wzrostu cen 
dla odbiorców ciepła do 40 proc.
   Choć trudno oczekiwać reakcji ze strony KE, 
to inicjatywę ZRSM trzeba docenić. I mieć na- 
dzieję, że to nie jednorazowe działanie, ale jas- 
kółka zwiastująca aktywniejsze działanie repre- 
zentantów spółdzielni w obronie interesów spół- 
dzielców. Mariusz Ilnicki

Spółdzielnie skarżą się w Komisji 
Europejskiej na wysokie ceny energii

ZRSM RP próbuje nakłonić rząd do obniżenia cen za media  
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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, 
windy (Lift Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 601 218 560, dyżur elektryczny: 788 782 250, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 501 348 556; serwis instalacji gazowej i wentylacji: 22 858 00 12; pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560; 
windy:  22 641 19 16; pogotowie MPWiK: 994; pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Zarząd MSM „Energetyka” 
informuje, że od 2 marca             
w Ośrodku Edukacji Kulturalnej 
„Sadyba” rusza punkt nieodpłat- 
nych porad prawnych dla 
członków MSM „Energetyka”.
Dni i godziny udzielania porad: 
każdy czwartek w godz.       
15.00-18.00 (z wyłączeniem 
przerw świątecznych, dni usta- 
wowo, wolnych od pracy, ferii 
zimowych, sierpnia).
  Obowiązują wcześniejsze zapisy.
Na nieodpłatną poradę prawną 
można umówić się:
- poprzez pocztę e-mail: 
oek.sadyba@msmenergetyka.pl
- telefonicznie pod numerem tel. 
22 642 59 08 kom. 608 554 398
Nieodpłatnej porady prawnej 
udzielać będzie adwokat Anna 
Krystowska. Więcej: 
oeksadyba.msmenergetyka.pl.

BEZPŁATNE 
PORADY PRAWNE 
W OEK „SADYBA”

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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Budżet „Energetyki” po stronie przychodów zamyka się                
kwotą 202,5 mln. zł, a po stronie wydatków 193,1 mln. zł.  Duży 
wzrost cen mediów, czyli kosztów niezależnych od spółdzielni.

namy plan gospodarczy spółdzielni na ten rok. Przychody spół- 
dzielni przekroczą 200 mln. zł. a wydatki 190 mln. zł. Dodatnia 

różnica jest efektem wypracowywanych pożytków z działalności gos- 
podarczej. Wyższe wydatki to głównie „zasługa” wzrostu opłat nieza- 
leżnych od spółdzielni: ogrzewania i energii elektrycznej. Na ten rok 
zaplanowano mniej prac remontowych niż w latach poprzednich.
   Wzrost cen mediów, dwukrotna w ciągu roku podwyżka płacy mini- 
malnej, cały czas dwucyfrowa inflacja - w takim otoczeniu musi radzić 
sobie MSM „Energetyka” w tym roku. Niestety, odczują to miesz- 
kańcy w opłatach eksploatacyjnych, choć spółdzielnia stara się mini- 
malizować skutki takiej sytuacji. W planie gospodarczym czytamy, że 
„wzrost stawki eksploatacji w całej spółdzielni będzie wynosił średnio 
1 zł/mkw/m-c, przy czym 0,23 zł/mkw/m-c zostanie pokryte z nad- 
wyżki bilansowej wypracowanej przez każde osiedle. W zakresie kosz- 
tów niezależnych od spółdzielni, a stanowiących 59 proc. kosztów 
eksploatacji ogółem, skalkulowane w planie stawki opłat wynikają         
z decyzji i uregulowań zewnętrznych”. 
Eskalację wysokości opłat, na które 
„Energetyka” nie ma wpływu pokazuje 
też fakt, że jeszcze w 2020 roku stano- 
wiły one 52 proc. kosztów gzm. Nie- 
które składniki kosztów ujęte w pla- 
nach osiedli i zatwierdzone przez rady 
osiedli uległy w styczniu 2023 r. zmia- 
nie w wyniku decyzji m.st. Warszawy 
(np. wzrost opłat za wodę). 

Wysoka inflacja, drogie ogrzewanie
  Jak czytamy w dokumencie, "w związ- 
ku z inflacją w grudniu na poziomie 
16,6 proc. oraz przewidywanym w 
2023 roku wzrostem minimalnego kra- 
jowego wynagrodzenia, zaplanowano 
wzrost poszczególnych pozycji koszto- 
wych przyjętych do kalkulacji, poczy- 
nając od energii, wody, podatku i opłat 
publiczno-prawnych, usług i robót bu- 
dowlano-remontowych, a kończąc na 
zmianach w wynagrodzeniach pracow- 
ników.”
  Zarząd MSM „Energetyka” ocenia, że 
funkcjonujemy w bardzo dynamicznym 
otoczeniu i przygotowanie odpowie- 
dzialnego planu gospodarczego na cały 
rok to duże wyzwanie dla całej spół- 
dzielni. Rosnące koszty, praktycznie        
w każdym obszarze, to dziś rzeczy- 
wistość wszystkich Polaków. ,,Energe- 
tyka” także mierzy się z tym proble- 
mem, ponieważ nie ma wpływu na opła- 
ty, które stanowią najwyższe pozycje    
w budżecie, takie jak dostawa energii 

cieplnej, czy elektrycznej. A to właśnie wzrost kosztów niezależnych 
najbardziej wpływa na całość opłat. Podobna sytuacja jest w innych 
spółdzielniach w całej Polsce.
   Koszty gospodarki zasobami mieszkaniowymi w skali spółdzielni 
wyniosą w tym roku 181,47 mln. zł. Praktycznie jedną trzecią tych 
kosztów stanowi dostawa ciepła na centralne ogrzewanie i podgrzanie 
wody „Energetyka” będzie musiała przeznaczyć ponad 59 mln. zł. To, 
podobnie jak inne media, koszt niezależny od spółdzielni. Koszty cen- 
tralnego ogrzewania i podgrzania wody będą wyższe o ponad 40 proc.

Zmienność cen
   Kwestia cen dostaw ciepła może się jeszcze zmienić. Parlament przy- 
jął bowiem nowelizację ustawy wprowadzającą mechanizm ograni- 
czenia wzrostu cen dla odbiorców ciepła. Przewiduje on, że wzrost cen 
dostawy ciepła systemowego, obejmujący wszystkie opłaty i stawki 
nałożone na odbiorcę, nie może być większy niż 40 proc. w stosunku 
do cen obowiązujących 30 września 2022 r. 
 Jeszcze bardziej rosną rachunki za energię elektryczną dla części 
wspólnych. W tym wypadku w 2023 roku koszty skalkulowano śred- 
nio w spółdzielni na poziomie wyższym o 78 proc. Po części dzięki 

ustawie zamrażającej ceny energii, 
można stwierdzić, że tylko o 78 proc. 
więcej. 
  W porównaniu do cen obowiązują- 
cych w latach 2020-2022 koszt jedno- 
stkowy energii elektrycznej wzrósł        
z 0,379 zł brutto za 1 kWh do 0,562 zł 
do pierwszych zużytych 2 000 kWh       
i 0,852 zł po przekroczeniu tego limitu. 
Dotyczy to części wspólnych w budyn- 
kach mieszkalnych z taryfą rozliczenio- 
wą ,,G”. Natomiast w lokalach użytko- 
wych i w niektórych budynkach miesz- 
kalnych w częściach wspólnych z 0,379 
zł brutto za 1 kWh do 0,966 zł z taryfą 
rozliczeniową ,,Cxx”. 
  W efekcie ogólny wzrost kosztów pla- 
nowany na ten rok to 19 procent, przy 
czym wzrost kosztów zależnych od 
spółdzielni to 10 proc., a kosztów nie- 
zależnych od spółdzielni to 29 proc. 
W przeważającej mierze odpowiadają za 
to koszty ciepła, energii elektrycznej czy 
odbiór śmieci, który wyniesie „Energe- 
tykę” 1,5 mln zł więcej niż w 2022 r. 

Jak co roku: stabilny zysk
  Na tle rosnących kosztów, tym więk- 
sze znaczenie ma dobra sytuacja w ob- 
szarze działalności gospodarczej. 
Prognozowany wynik netto z działal- 
ności gospodarczej - głównie z wynaj- 
mu lokali użytkowych - to 7,84 mln. zł. 
Wypracowywane w ten sposób środki 
pozwalają, m.in., obniżyć opłaty eks- 
ploatacyjne, o czym pisaliśmy powyżej.

Z

Budżet „Energetyki” przekracza już 200 mln zł. 
Tak wygląda plan gospodarczy na rok 2023 

ZAHAMOWAĆ  WZROST KOSZTÓW 
DLA MIESZKAŃCÓW

Grzegorz Okoński  
Prezes Zarządu MSM „Energetyka”

   Dzięki naszemu gospodarnemu podejściu oraz 
rosnącym wpływom z działalności gospodarczej, 
wzrost zależnych od ,,Energetyki” kosztów wynosi 
około 10 proc. i jest znacząco niższy od inflacji 
wynoszącej 16,6 proc. r/r. Tymczasem koszty na 
które nie mamy wpływu (tzw. koszty niezależne – 
m.in. energia elektryczna i cieplna) rosną o prawie 
30 proc. i przekraczają wskaźnik inflacji prawie 
dwukrotnie (!). 
   Dlatego tak ważny jest zainicjowany przez Zarząd 
program optymalizacji energetycznej, który rozpo- 
czął się w osiedlach od przeglądu budynków i elimi- 
nacji niepotrzebnych kosztów energii oraz szuka- 
nia oszczędności w zużyciu energii cieplnej (naj- 
większa pozycja kosztów). Istotnym elementem 
tych działań będzie wdrożenie wniosków z analizy 
zdjęć termowizyjnych we wszystkich budynkach 
mieszkalnych w spółdzielni, które zostaną 
wykonane w tym roku. Dzięki temu przewidujemy 
co najmniej zahamowanie wzrostu kosztów.
    Obniżenie rachunków mieszkańców wiążemy             
z zamiarem montażu w zasobach spółdzielni 
odnawialnych źródeł energii, w tym fotowoltaiki, 
która docelowo może obniżyć koszty utrzymania 
budynków. Już w tym roku będziemy chcieli sko- 
rzystać z uruchomionych dotacji na montaż paneli 
fotowoltaicznych dla budynków wszędzie tam, 
gdzie będzie to technicznie możliwe i opłacalne 
ekonomicznie dla mieszkańców. 
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 10 mln mniej na remonty
   Niepewna sytuacja pod koniec roku 2022 wpłynęła się na ostro- 
żniejsze planowanie remontów na ten rok. W rezultacie plan za- 
kłada niemal 10 mln zł mniej na ten cel niż wydatkowano w 2022 
roku - 24,6 mln. zł. Niższe wydatki na remonty to jednak także 
efekt bardzo dużej liczby prac zrealizowanych przez ostatnie lata, 
kiedy to nakłady remontowe przekraczały 30 mln zł rocznie i wie- 
le potrzebnych prac zostało zrealizowanych. Przyjęty plan remon- 
tów będzie aktualizowany wiosną i pojawią się dodatkowe prace.
  Jedynie dwa małe osiedla przewidują wydanie więcej na remonty 
w tym roku niż w poprzednim. To Bernardyńska i Stegny Rożek. 
Jak co roku, prace remontowe zostaną wsparte pożyczkami z CFR 
- przewidziano ich 16 na łączną kwotę 4,49 mln. zł. Liczba 
wniosków znacznie spadła w porównaniu z planem na rok 2022. 
Wówczas do Rady Nadzorczej zgłoszono 46 wniosków o pożycz- 
ki na łączną kwotę 6,2 mln. zł. 
  W tegorocznym planie dominują prace związane z poprawą 
bezpieczeństwa na osiedlach - składają  się na to, np. wymiany 
WLZ-ów, wind, instalacji gazowych, czy remonty dróg i chodni- 
ków. Na ten cel zarezerwowano 8 mln zł. Koszty konserwacji zaso- 
bów przekroczą 9,15 mln zł. Szerszy opis planowanych działań na 
osiedlach zamieszczamy w materiale na stronie 9.
   W planie uwzględniono także realizowaną inwestycję na osiedlu 
Sielce - w tym roku prace koncentrować się będą na projekcie 
W-20. Plan gospodarczy został przyjęty przez Radę Nadzorczą   
w styczniu.

W poprzednim roku spółdzielnia za energię elektryczną                
- zużycie w częściach wspólnych budynków, w tym przez windy, 
oświetlenie osiedli - zapłaciła 3,6 mln zł. W tym roku szacuje 
się,  że będzie to 6,44 mln zł. 

  Duża zmiana wynika, m.in., z bardzo korzystnej umowy wyne- 
gocjowanej przez Zarząd jeszcze w 2019 roku. W efekcie w latach 
2020-2022 spółdzielnia miała zapewnioną dostawę energii w sta- 
łych cenach. Dzięki temu „Energetykę” ominęły wszystkie zawi- 
rowania cenowe na rynku energii do jakich doszło w roku 2022         
i do dnia końca grudnia spółdzielnia kupowała energię elek- 
tryczną w cenie 0,379 zł za 1 kWh. 
  Począwszy od 1 stycznia 2023 r. za prąd trzeba płacić znacznie 
więcej, a był nawet moment, że nikt nie chciał go sprzedawać 
„Energetyce”. Obecnie, dzięki ustawie o ochronie przed wzrostem 
cen energii, w częściach wspólnych budynków mieszkalnych roz- 
liczanych w taryfie „G” dla każdego licznika za pierwsze zużyte      
2 000 kWh cena wynosi 0,562 zł/kWh oraz 0,852 zł/kWh po 
przekroczeniu tego limitu (w dodatku już z 23 proc. VAT). 
Natomiast w lokalach użytkowych i w częściach wspólnych nie- 
których budynków mieszkalnych rozliczanych w taryfach „Cxx” 
- cena za 1 kWh od pierwszej zużytej wynosi 0,966 zł/kWh.

Reklama

Słony rachunek za prąd
78 PROCENT WIĘCEJ ZAPŁACI SPÓŁDZIELNIA 

ZA PRĄD W TYM ROKU

Źródło i opracowanie: Biuro Zarządu

Mariusz Ilnicki

Źródło: Biuro Zarządu
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20 grudnia 2022 r. Rada Nadzorcza uchwaliła zmiany do 
Regulaminu rozliczania kosztów dostawy ciepła do lokali oraz 
pobierania opłat  za centralne ogrzewanie i podgrzanie wody                
w MSM „Energetyka”. Odbyło się to po wielomiesięcznych 
dyskusjach w gronie członków Rady Nadzorczej, a także                        
po konsultacjach z radami osiedli. 

miany zostały wymuszone przepisami, konkretnie rozporządze-
niem, którego pełna nazwa może ubiegać się o miano najdłuższej 

wśród norm prawa. To Rozporządzenie Ministra Klimatu i Środo- 
wiska z dnia 7 grudnia 2021 r. w sprawie warunków ustalania tech- 
nicznej możliwości i opłacalności zastosowania ciepłomierzy, podziel- 
ników kosztów ogrzewania oraz wodomierzy do pomiaru ciepłej 
wody użytkowej, warunków wyboru metody rozliczenia kosztów 
zakupu ciepła oraz zakresu informacji zawartych w indywidualnych 
rozliczeniach.
   Wprowadzenie w życie nowego Regulaminu w spółdzielni wymaga 
weryfikacji obliczeń cieplnych budynków, ustalenia aktualnych współ- 
czynników korekcyjnych poszczególnych lokali oraz podziału kosztów 
na stałe i zmienne odpowiadające obecnemu stanowi technicznemu 
budynków. Dla wszystkich budynków/lokali będzie trzeba obliczyć 
minimalne i maksymalnego zużycia energii cieplnej  na ogrzanie 
lokali. Należy także mieć na uwadze, że zużycie energii cieplnej                
i udziały kosztów stałych oraz zmiennych w kosztach budynków        
są w każdym sezonie grzewczym różne. Ponadto przedstawianie 
mieszkańcom dodatkowych informacji na temat zużycia energii 
zgodnie z wymaganiami rozporządzenia będzie wymagało zawarcia 
aneksów  do umów z firmami rozliczeniowymi. 
    Pierwszy okres rozliczeniowy, który jest rozliczany zgodnie ze 
znowelizowanym regulaminem obejmuje czas od 1 października 2023 
roku do 30 września 2024 roku. 
    Dla przypomnienia, procedura określenia kosztów ogrzewania 
danego lokalu przedstawia się w następujący sposób:
1) Na podstawie odczytów elektronicznych podzielników kosztów 

(odczyt odbywa się zdalnie bez potrzeby wizyty w lokalu) i współ- 
czynnika oceny grzejnika (współczynnik UF określony doświad- 
czalnie przez firmę rozliczeniową – jego wartość dla każdego 
grzejnika jest uwidoczniona na dokumencie rozliczeniowym),      
na którym zamontowany jest podzielnik, określa się wielkość 
jednostek zużycia w danym lokalu. 

2) W drugim kroku obliczeń, ustala się wielkość jednostek zużycia 
obliczonych  poprzez skorygowanie wielkości jednostek zużycia         
w danym lokalu współczynnikiem LAF zależnym od położenia 
lokalu w bryle budynku (zapewnia to zmniejszenie kosztów ogrze- 
wania lokalu w przypadku, gdy jest on usytuowany niekorzystnie        
i wymaga dostarczenia większej ilości energii cieplnej aby zapewnić 
ten sam komfort cieplny co w lokalu usytuowanym w środku 
budynku).

3) Zgodnie z Regulaminem dokonuje się podziału kosztów dostar- 
czenia energii cieplnej do budynku na koszty stałe (rozliczane na 
podstawie sumy powierzchni lokali)  i zmienne (rozliczane na pod

stawie wskazań podzielników kosztów).
4) Mając koszty zmienne i wielkość jednostek obliczeniowych 

wszystkich lokali określa się koszt jednej jednostki zużycia 
obliczeniowej.

5) W oparciu o koszt jednej jednostki obliczeniowej i wielkości jed- 
nostek obliczeniowych danego lokalu określa się wysokość jego 
kosztów zmiennych. Dodając koszty stałe uzyskuje się całkowity 
koszt jaki przypada na dany lokal.

6) Na koniec – zgodnie z nowym Regulaminem - powyższe rozlicze- 
nie będzie weryfikowane, czy koszty nie są zaniżone (czy są więk-
sze lub równe obliczonym teoretycznie kosztom minimalnym dla 
danego lokalu), czy też nie przekraczają kosztów maksymalnych 
jakie mogą być nawet przy nienormatywnym użytkowaniu lokalu 
(np. maksymalnie otwarty zawór grzejnikowy a otwarte okna). 
Będzie to oznaczało, że niektóre rozliczenia będą mogły być 
skorygowane. Ta kwestia będzie monitorowana przez służby 
spółdzielni, aby nie okazało się, że system indywidualnego 
rozliczania energii cieplnej potrzebnej na ogrzewanie lokali nie 
działał demobilizująco.

   Przy rozliczeniach należy pamiętać, że oceny czy system rozliczeń 
funkcjonuje prawidłowo, czy jest sprawiedliwy, nie można oceniać         
z perspektywy dopłat i zwrotów, bo to o niczym nie mówi. Obiektyw- 
nym podejściem jest sprawdzenie poniesionych kosztów rok do roku 
po uwzględnieniu specyfiki danego sezonu grzewczego oraz wzrostu 
cen zakupu energii cieplnej. 
   Szczegółowe informacje znajdują się w przedmiotowym Regulami- 
nie. Tym niemniej zdając sobie sprawę ze specyfiki tego aktu wew- 
nętrznego i zagadnień, które są nim regulowane zachęcamy Państwa 
do zadawania pytań na które postaramy się wspólnie z Zarządem 
udzielić odpowiedzi w kolejnych numerach M6. 

Regulamin rozliczania dostaw ciepła. 
Co zmienia nowelizacja uchwalona 

przez Radę Nadzorczą?
Grzegorz Engelbrecht  

Członek Zarządu MSM „Energetyka” ds. gospodarki zasobami mieszkaniowymi
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Sprzedam działkę ROD Augustówka II 
ul. Augustówka 5, wejście również od strony Jez. Czerniakowskiego

Pow. 450 mkw z domkiem murowanym z 2-skrzydłowym oknem i 
2-skrzydłowym balkonem z roletami zewnętrznymi antywłamaniowymi 
i roletami wewnętrznymi. 

Domek posiada łazienkę (wc, prysznic, umywalka), kominek w 
głównym pomieszczeniu, szafki kuchenne ze zlewozmywakiem, 
wszystkie media tj. prąd, ciepłą i zimną wodę oraz własne szambo. 

Dojazd samochodem (parking obok działki) oraz komunikacją 
miejską, autobusy nr: 108 i 163, 
przystanek na żądanie Santocka.

Serdecznie zapraszam do 
obejrzenia i zakupu.

TEL.:   691-997-087
            601-997-087

Reklama

 125 000 zł

Z
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BERNARDYŃSKA
  W styczniu Rada Osiedla pozytywnie za- 
opiniowana wniosek w sprawie przedłużenia 
umowy na konserwację instalacji domofono- 
wych i monitoringu na kolejny rok oraz wnio- 
sek członka spółdzielni w sprawie spłaty za- 
dłużenia z tytułu rozliczenia zużycia wody.
 Rada Osiedla i administracja opracowują 
założenia do programu montażu instalacji 
fotowoltaicznych w budynkach. Jednocześnie 
w pierwszym kwartale zostaną przeprowa- 
dzone na zlecenie Zarządu, badania termo- 
wizyjne wszystkich budynków w celu podję- 
cia dalszych działań w zakresie optymalizacji 
zużycia energii cieplnej. 
  Zgodnie z planem remontów, rozpoczęła 
się naprawa uszkodzonych ścian piwnic zgło- 
szonych przez mieszkańców oraz budowa 
przyłącza wody do budynku przy ul. Bernar- 
dyńskiej 17 wraz z odłączeniem od hydro- 
orni H2. Ponadto złożono wnioski o wyda- 
nie warunków technicznych na budowę przy- 
łączy wody do pięciu budynków (Bernardyń- 
ska 1A, 2, 3, 5, 21).
  W styczniu administracja uzupełniła dok- 
umentację w sprawie usunięcia azbestu - po 
przyznaniu środków z BOŚ (kwiecień), prze- 
prowadzona zostanie likwidacja rur cemen- 
towo-azbestowych i remont pomieszczeń po 
zsypie w budynkach Bernardyńska 13 i 21. 
W budynku przy ul. Bernardyńskiej 13          
w ostatnim czasie odbyły się kontrole GUNB 
i PINB w sprawie występowania azbestu.        
Z kolei w wyniku referendum, większość 
mieszkańców Bernardyńska 21 opowiedziała 
się za likwidacją zsypu. W lutym rozpoczęła 
się modernizacja oświetlenia na korytarzach 
(LED) w sześciu budynkach (Bernardyńska 
1A, 3, 5, 17 i 21). 
  Dzięki wsparciu mieszkańców oraz kierow- 
nictwa sklepu spożywczego Hamann, przy- 
gotowaliśmy 11 paczek świątecznych dla osób 
potrzebujących.
   Pomimo negatywnej decyzji ZTM w spra- 
wie przywrócenia trasy linii 159 na ul. Goł- 
kowskiej, Rada Osiedla i radna dzielnicowa 
Joanna Dembowska podejmują starania i in- 
terwencje, m.in. u Prezydenta m.st. Warsza- 
wy, w sprawie obsługi komunikacyjnej 
osiedla oraz zwiększenia bezpieczeństwa 
mieszkańców w rejonie ul. Gołkowskiej (wy- 

konanie sygnalizacji świetlnej i progów zwal- 
niających) i Jeziorka Czerniakowskiego (wy- 
konanie przejścia dla pieszych). 

IDZIKOWSKIEGO 
  Zakończono prace związane z wymianą 
pionów ciepłej i zimnej wody wraz z wy- 
mianą wodomierzy. Był to największy i zara- 
zem najbardziej kosztowy remont planowany 
na osiedlu na ten rok. Po zakończeniu prac 
związanych z wymianą rur, osiedle może 
spodziewać się dodatkowych przychodów         
z tytułu umowy z Veolią dotyczącej tzw. „bia- 
łych certyfikatów”. 
  W związku z nowym projektem organizacji 
ruchu na osiedlu montowane są znaki dro- 
gowe, z chwilą ukończenia ich montażu, po 
przekazaniu mieszkańcom nowych zasad 
zacznie obowiązywać zatwierdzony projekt 
organizacji ruchu.
  Do spraw którymi zajmowała się  Rada 
Osiedla należy zaliczyć także kwestię zgody 
Rady Nadzorczej na wydłużenie spłaty za- 
ciągniętych pożyczek z trzech na cztery lata  
- to ważne w kontekście wysokości przyszłych 
opłat wnoszonych przez mieszkańców; ana- 
lizę wyników przeprowadzonej przez Ko- 
misję Rewizyjną Rady Nadzorczej kontroli 
parkingów; a także skutkami dla mieszkań- 
ców osiedla instalacji szlabanów na osiedlu 
Sadyba i ograniczeniami z możliwości dojaz- 
du do placówki Poczty Polskiej na ul. Przy 
Bernardyńskiej Wodzie oraz do przychodni 
na ul. Urle. Ponadto Rada zajmowała się 
wstępnym przygotowaniem do zebrania 
osiedlowego. 
   Na terenie osiedlowego placu zabaw, trady- 
cyjnie już, odbyło się przywitanie Nowego 
Roku.

SADYBA
   W grudniu 2022 r. zakończona została wy- 
miana wodomierzy w 36 budynkach w 
osiedlu. W budynku przy ul. św. Bonifacego 
74 sfinalizowano kapitalny remont wszyst- 
kich balkonów obejmujący wymianę balu- 
strad.
  Aktualnie w toku jest wymiana instalacji 
WLZ w budynku przy ul. Sobieskiego 62. 
Prace obejmują także wykonanie oświetlenia 
awaryjnego, wymianę przyłącza elektryczne- 
go z wykonaniem wyłącznika przeciwpoża- 
rowego. Taki sam remont zostanie przepro- 
wadzony jeszcze w budynkach przy ul. So- 
lankowa 4 i ul. Powsińska 40.
 Wymiana wodomierzy będzie kontynuo- 
wana w tym roku i obejmie 23 budynki. To: 
św. Bonifacego 75; Jaszowiecka 8, 12, 14; 
Konstancińska 5a; Sobieskiego 62; 
Solankowa 4, 5; Korczyńska 2, 13, 15; Przy 
Bernardyńskiej Wodzie 1, 1a, 3, 7, 11; Urle 1, 
3, 4, 6, 8, 11, 13. Planowany jest też remont 

pomieszczeń węzłów cieplnych w zakresie 
prac ogólnobudowlanych w  budynkach Ja- 
szowiecka 2, 4, 5; Korczyńska 3, 4, 5, 10; Przy 
Bernardyńskiej Wodzie 1, 7; Powsińska 15; 
Sobieskiego 70A, 72; Solankowa 4; Spalska 
5, 6; Urle 1, 5, 7, 8, 11; Konstancińska 5a, 7a. 
Kolejne prace w planie to: wykonanie insta- 
lacji oddymiania w trzech budynkach, tj. ul. 
Spalska 3, ul. Powsińska 15 i 38   oraz budo- 
wa drugiego wyjścia ewakuacyjnego budyn- 
ku Konstancińska 1.
  Działania realizowane przez ogrodników 
obejmują, m.in. usuwanie zagrażających bez- 
pieczeństwu konarów drzew; uzupełnianie 
mieszanki solno-piaskowej w skrzyniach; 
zwożenie i rozdrabnianie choinek..

SIELCE
  Plan remontów na 2023 r. zatwierdzony na 
kwotę 3,9 mln zł (w tym remonty ogólno- 
osiedlowe w wysokości 150 tys. zł.) będzie      
w marcu poddany korekcie z tytułu zgłoszo- 
nego wniosku o pożyczkę z CFR na reali- 
zację remontów w budynku Czerniakowska 
38A oraz uchwały zebrania domowego w bu- 
dynku Belwederska 3 zwiększającej stawkę 
odpisu na fundusz remontowy na sfinanso- 
wanie wymiany poziomów kanalizacji. Po- 
nadto do zakończenia w 2023 r. pozostały 
prace z poprzedniego roku, takie jak: wymia- 
na instalacji gazowej w budynku Piwarskiego 
16, remont dachu w budynku Czerniakow- 
ska 20, remont wejścia w budynku Czernia- 
kowska 40, montaż podnośnika dla osób nie- 
pełnosprawnych do budynku Czerniakowska 
28 i wymiana drzwi garażowych na Piase- 
czyńskiej niezrealizowane z powodu niesprzy- 
jających warunków atmosferycznych. 
  Dokumentacja na nowe zadania jest w przy- 
gotowaniu, a remonty zaplanowane na 
pierwszy kwartał rozpoczęte. W tym roku do 
wykonania są remonty w budynkach, takie 
jak: wymiana suchych pionów ppoż. na na- 
wodnione wraz z doborem i montażem ze- 
stawów hydroforowych w 11 budynkach, bu- 
dowa nowych przyłączy instalacji wodocią- 
gowych do dwóch budynków, remonty da- 
chów w trzech budynkach, wymiana pozio- 
mów kanalizacji w trzech budynkach, wy- 
miana pionów kanalizacji deszczowej z az- 
bestu w ostatnim budynku z azbestem w na- 
szym osiedlu, wymiana pionów z.w., c.w. i cyr- 
kulacji w pięciu budynkach, remont instalacji 
gazowej w dwóch budynkach, remont klatki 
schodowej i korytarzy w jednym budynku, 
budowa pochylni dla osób niepełnospraw- 
nych w jednym budynku, modernizacje alta- 
nek śmietnikowych a także drobne naprawy 
bieżące tarasów, zwyżek, dźwigów, drzwi ga- 
rażowych, ścianek i posadzek w piwnicach, 
obróbek blacharskich i innych elementów 
budynków. 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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   Zaplanowane remonty ogólnoosiedlowe to
przebudowa miejsc parkingowych przy gór- 
nym ciągu pieszo-jezdnym, remont na- 
wierzchni chodników, wycinki i nasadzenia 
zieleni na terenach ogólnoosiedlowych i na- 
prawy urządzeń na placu zabaw i boisku. 
  Obecnie w administracji trwa sporządzanie 
sprawozdań za ubiegły rok na potrzeby bi- 
lansu i prezentacji wyników do zatwierdzenia 
przez organy samorządowe oraz przygoto- 
wanie przetargów na zaplanowane remonty.
  W styczniu miała miejsce symboliczna inau- 
guracja rozpoczęcia budowy nowej inwestycji 
na terenie osiedla Sielce z podpisaniem oraz 
wmurowaniem aktu erekcyjnego.
   Również w styczniu Rada Osiedla oczeku- 
jąc na sprawozdania rozpoczęła wstępne przy- 
gotowania do zebrania osiedlowego i zebrań 
domów-nieruchomości.

STEGNY POŁUDNIE
 Administracja przeprowadziła trzy przetargi 
nieograniczone w wyniku których wyłoniono 
wykonawców ważnych dla mieszkańców prac. 
Remont nawierzchni chodników oraz budo- 
wę miejsc parkingowych na ulicy Sardyń- 
skiej, zgodnie z planem remontów na 2023 
rok wykonawca rozpocznie po feriach zimo- 
wych. Na początku lutego w budynku przy 
ul. Iberyjskiej 6 rozpoczęto remont windy. 
Kolejny przetarg nieograniczony - tym ra- 
zem na remont windy towarowej w budynku 
Egejska 13, administracja przeprowadzi          
w marcu. Ponadto, w 19 budynkach miesz- 
kalnych zostaną zamontowane wodomierze 
z odczytem radiowym. 
  Rada Osiedla wyraziła zgodę na przepro- 
wadzenie negocjacji w trybie „z wolnej ręki” 
na wykonanie planowanych na 2023 r. robót 
polegających na demontażu wraz z utylizacją 
azbestu czterech pionów kanalizacji desz- 
czowej oraz montażu nowych pionów kana- 
lizacji deszczowej z PCV w budynku przy ul. 
Korsykańskiej 1. Pozytywnie został również 
zaopiniowany wniosek dotyczący ustawienia 
altany śmietnikowej na gabaryty na terenie 
ogólnoosiedlowym w rejonie ul. Kartaginy 1.
Budynek przy Marsylskiej 9 zyskał nowe 
przyłącze wodociągowe, ale nadal trwa za-  
łatwianie pozwoleń na realizację budowy 
brakującego odcinka  sieci  wodociągowej dla

 budynków Marsylska 3 i 5.
  W budynku przy św. Bonifacego 70 zlecono 
czyszczenie koryt odwodnień liniowych ga- 
rażu, montaż systemu start/stop w schodach 
ruchomych części usługowej, natomiast dla 
budynku Barcelońska 9 opracowano eksper- 
tyzę techniczną stanu ochrony ppoż. oraz – 
zgodnie z decyzją PINB – zlecono wykona- 
nie projektu architektoniczno-budowlanego 
dotyczącego przegród budowlanych. 
  Trwają prace dotyczące wymiany oświetle- 
nia w garażu przy św. Bonifacego 66 na ener- 
gooszczędne oświetlenie LED, a także insta- 
lacja monitoringu CCTV na Maltańskiej 5. 
W budynku Portofino 6 zamontowano in- 
stalację kontroli dostępu do piwnic. Zgodnie 
z planem remontów ogólnoosiedlowych na 
2023 rok dokonano wymiany ogrodzenia na 
małym placu zabaw przy ul. Iberyjskiej. No- 
we ogrodzenie jest wyższe, bardziej stabilne     
i estetyczne. Korzystając z okazji wyrównano 
również teren wokół piaskownicy i uzupeł- 
niono w niej palisadę, a zjeżdżalnia dla dzieci 
została przeniesiona na nowe miejsce. Na te- 
renie rekreacyjno-sportowym również zajdą 
zmiany: w miejscu food trucka wiosną poja- 
wi się ocieplony, estetyczny pawilon, w któ- 
rym nadal będą serwowane słodkie przekąski.
   Rok 2023 będzie rokiem pielęgnacji zieleni 
na terenie osiedla. Pierwsze kroki w tym 
zakresie są już zrealizowane (zdejmowanie 
suszu). W styczniu przeprowadzono kontrolę 
budek lęgowych.  

STEGNY PÓŁNOC
  Na terenie osiedla powstała kolejna nowa 
altana śmietnikowa, tym razem przy ulicy  
Sewastopolskiej 2, zaś w budowie jest altana 
przy budynkach Krymska 2 i 3. Wykony- 
wany jest remont klatek schodowych w bu- 
dynku przy ul. Sewastopolskiej 2.
   Zakończono  postępowanie o zamówienie     
i wyłoniono wykonawcę na remont loggii      
w I i II klatce budynku Czarnomorska 17. 
Zakończenie prac w zależności od warunków 
pogodowych przewidywane jest w pierw- 
szym półroczu 2023 roku. Został wykonany 
projekt techniczny wymiany instalacji wodo- 
ciągowej w budynku przy ul. Warneńskiej 4. 
Trwa zbieranie ofert na wykonanie doświet- 
lenia rejonu między budynkami Sewastopol- 

ska 1 oraz 3, a terenem administracji osiedla. 
Instalacja ta, podobnie jak wszystkie zainsta- 
lowane w ostatnich latach w osiedlu latarnie 
LED posiadać będzie oszczędnościową, 
śród-nocną funkcję redukcji mocy o 50 proc. 
   Do wynajęcia jest lokal użytkowy na piętr- 
ze budynku przy ul. Soczi 6C o łącznej po- 
wierzchni 65,7 mkw (lokal 50,7 mkw + 
udział w częściach wspólnych 15 mkw). 
 Administracja osiedla, we współpracy                
z grupą mieszkańców „Nasze Podwórko” oraz 
dzięki pomocy i uprzejmości osiedlowych 
sklepów przeprowadziła akcję zbierania żyw- 
ności dla potrzebujących. Zebrane produkty 
zostały podzielone przez pracowników ad- 
ministracji i przekazane osobom najbardziej 
potrzebującym.

STEGNY ROŻEK
 Na osiedlu w styczniu przeprowadzono cię- 
cia sanitarne drzew (wycinka suszu) oraz cię- 
cia sanitarne i techniczne (gałęzie przeszka- 
dzające poruszaniu się pieszych) krzewów 
rosnących wzdłuż wschodniej   i zachodniej 
granicy osiedla. Powstały po cięciach urobek, 
został przerobiony na zrębek i posłużył do 
wyłożenia młodych nasadzeń drzew oraz 
krzewów ozdobnych.
  Zakończony został remont klatek schodo- 
wych w budynku przy ul. Neseberskiej 1. 
Rozpoczęto kolejny etap remontu pawilonu 
handlowo-usługowego przy ul. Burgaskiej 2 
- trwa wymiana witryn oraz stolarki okiennej.
  Pomimo starań, jakie czyni administracja, 
aby zapewnić jak najlepszy komfort życia 
mieszkańcom, zdarzają się akty wandalizmu. 
Drugiego dnia Świąt Bożego Narodzenia 
została podpalona altana śmietnikowa 
znajdująca się przy ul. Neseberskiej 1 - spło- 
nęły pojemniki na odpady. Na elewacjach 
budynków pojawiły się grafitti, miało to 
miejsce, m.in., na świeżo wyremontowanej 
elewacji budynku przy ul. Neseberskiej 3.
 Mimo apeli kierowanych do mieszkańców, 
nadal wyrzucane są przez okna lokali 
mieszkalnych oraz wykładane na trawnikach 
i opaskach budynków resztki pokarmów.      
W ten sposób mieszkańcy nie tylko szkodzą 
ptactwu, które nie powinno odżywiać się pie- 
czywem czy resztkami posiłków, ale również 
niweczą starania służb administracji zmierza- 
jące do zmniejszenia populacji gryzoni.
  W okresie zimowym na osiedlu coraz czę-  
ściej pojawiają się osoby bezdomne, czasami 
chore, wymagające zaspokojenia podstawo- 
wych potrzeb życiowych i wsparcia socjalne- 
go. Administracja w porozumieniu z Ośrod- 
kiem Pomocy Społecznej stara się pomagać 
takim osobom.

opr. red. na podst. 
materiałów od AO i RO

WIĘCEJ ZA WODĘ
Stołeczne MPWiK podnosi ceny za wodę i ścieki. Od 27 stycznia 2023 r. mieszkańcy 
Warszawy i okolic płacą 4,29 zł/m3 wody oraz 6,59 zł/m3 ścieków, łącznie 10,88 zł. 
Według zatwierdzonej przez Wody Polskie taryfy, cena świadczonych przez MPWiK usług 
wzrasta o 10,5 proc. Przy założeniu średniego miesięcznego zużycia na poziomie 3,89 m3 
na osobę, oznacza to wzrost opłat: dla rodziny 2 osobowej o około 7,40 zł/mies.; dla rodziny   
3 osobowej o około 11,09 zł/mies; dla rodziny 4 osobowej o 14,79 zł/mies.

źr. MPWIK
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Z udziałem przedstawicieli mieszkańców, Zarządu, generalnego 
wykonawcy i projektantów symbolicznie zainaugurowano 
rozpoczęcie nowej inwestycji na osiedlu Sielce. Najwyższy 
budynek w historii „Energetyki” będzie gotowy za dwa lata. 

ymbolicznego podpisania i wmurowania aktu erekcyjnego bu- 
dowy nowej inwestycji w rogu al. Polski Walczącej i ul. Czer- 

niakowskiej na osiedlu Sielce dokonali Prezes Zarządu MSM 
„Energetyka" Grzegorz Okoński i Przewodniczący Rady Nadzor- 
czej Janusz Gajda.
  W wydarzeniu udział wzięli także przedstawiciele generalnego 
wykonawcy firmy Alisma Construction - polskiej firmy z kilkudzie- 
sięcioletnim doświadczeniem w realizacji inwestycji budowlanych, 
oraz biura projektowego APAR-Projekt, które przygotowało pro- 
jekt budynku określanego jako W-20. Nie zabrakło przedstawicieli 
osiedla Sielce na którym zlokalizowana jest inwestycja - Przewod- 
niczącej Rady Osiedla Sielce Marii Domańskiej oraz kierownictwa 
administracji osiedla.
 Będzie to najwyższy budynek wybudowany dotychczas przez 
MSM „Energetyka” - w najwyższym punkcie osiągnie 55 metrów. 
Jego ukończenie przewidywane jest na początek 2025 roku. 

  Inwestycja realizowana jest w systemie spółdzielczym, a nabywcami 
mieszkań mogą zostać członkowie MSM „Energetyka”. Planowany, 
wstępny koszt budowy 1 mkw lokalu mieszkalnego ustalony został na 
15 200 zł netto, natomiast jednego miejsca postojowego na 37 000 zł 
netto. Z uwagi na niestabilną sytuację gospodarczą i zmiany cen usług       
i materiałów budowlanych planowane wstępne koszty budowy będą wa- 
loryzowane w górę lub w dół. Członkowie spółdzielni zainteresowani 
nabyciem prawa własności mieszkań powinni kontaktować się w tej 
sprawie z Działem Członkowsko-Mieszkaniowym spółdzielni, nr tel  
22 841 60 10 lub 22 841 60 11 wew. 210 lub 207.

S

Przyjęcie planu gospodarczego na 2023 rok, dyskusja o problemach                    
z parkowaniem na osiedlach oraz trzy decyzje o udzieleniu pożyczek              
na remonty - to główne punkty pierwszego w tym roku posiedzenia 
plenarnego Rady Nadzorczej. 

ada Nadzorcza podjęła uchwałę w sprawie planu gospodarczego spół- 
dzielni na rok 2023. „Budżet” spółdzielni na ten rok uwzględnia sytuację 

wzrostu kosztów mediów, warunki wysokiej inflacji, czy ustawowego pod- 
niesienia płacy minimalnej. W efekcie gospodarka zasobami mieszkaniowymi 

w „Energetyce” pochłania przeszło 180 mln zł. Plan gospo- 
darczy opisujemy na stronie 3. 
  Dwa ważne punkty porządku obrad dotyczyły kwestii par- 
kowania na osiedlach. Zarząd przedstawił obszerną analizę 
dotyczącą problemów z parkowaniem na osiedlach wraz z pro- 
pozycjami rozwiązań. Dodatkowo zaprezentowane zostały re- 
zultaty kontroli przeprowadzonych przez Komisję Rewizyjną 
RN w osiedlach w zakresie stosowanych form parkowania            
i ich zgodności z obecnymi przepisami prawa. Wyniki zostaną 
teraz skonsultowane z osiedlami, a docelowo powstaną pro- 
pozycje niezbędnych zmian. Celem tych działań jest m.in. 
znowelizowanie regulaminu w zakresie parkowania, który zo- 
stał przyjęty… 25 lat temu i wymaga dostosowania do wymo- 
gów współczesności. 
 Ponadto zaakceptowane zostały trzy wnioski o pożyczki          
z Centralnego Funduszu Remontowego. Wsparcie finansowe 
z CFR zostało udzielone mieszkańcom: Kaspijskiej 16 - 300 
tys. zł na wymianę WLZ; Egejskiej 13 - 300 tys. zł na wymia- 
nę windy oraz mieszkańcom Egejskiej 17A na remont klatek 
schodowych - 100 tys. zł. 
   Członkowie Rady Nadzorczej zapoznali się z informacjami 
Zarządu w zakresie inwestycji i spraw terenowo-prawnych. Na 
listę rekomendowanych wykonawców prac remontowych wpi- 
sana została kolejna firma. 
  Uchwały i protokoły z posiedzeń plenarnych Rady Nadzo- 
rczej zamieszczane są na stronie www. Dostęp do nich wyma- 
ga zalogowania.

RADA NADZORCZA PRZYJMUJE PLAN NA 2023

Reklama

Budowa nowej inwestycji 
oficjalnie rozpoczęta
POWSTAJE „W-20”. NAJWYŻSZY BUDYNEK 

W MSM „ENERGETYKA”

opr. red.
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Jakie remonty w tym roku?
SZALEJĄCE KOSZTY PRAC BUDOWLANYCH I MATERIAŁÓW SPOWODOWAŁY OSZCZĘDNE PLANOWANIE 

REMONTÓW NA  TEN ROK PRZEZ OSIEDLA. ALE 24,6 MLN ZŁ TO WCIĄŻ BARDZO DUŻA KWOTA.

Zaplanowane prace remontowe mają kosztować 24,6 mln zł. Choć 
budżet na ten cel jest znacząco niższy niż w ostatnich latach, to 
wciąż jest to gigantyczna kwota, która poprawi jakość życia w na 
osiedlach „Energetyki”. Lista prac remontowych liczy 626 pozycji. 
Czego można się spodziewać w najbliższych miesiącach?

strożne planowanie i koncentracja na najpilniejszych zadaniach 
- tak można streścić politykę remontową osiedli na ten rok. 

Gwałtownie wręcz rosnące koszty realizacji usług budowlanych w  
2022 roku spowodowały, że administracje w planach remontowych 
umieściły jedynie najpotrzebniejsze do wykonania roboty.
   Co trzecia złotówka z tegorocznego budżetu na remonty przezna- 
czona jest na prace związane z poprawą bezpieczeństwa. Do tej kate- 
gorii zaliczamy wymianę wewnętrznych linii zasilających (WLZ), 
wymianę instalacji gazowych, wymiany i remonty wind, remonty 
balkonów, ale także remonty ulic osiedlowych i modernizację oświet- 
lenia.
   Spośród osiedli najwięcej na remonty planuje przeznaczyć Sadyba 
- 6,26 mln zł, w tym 1,42 mln zł na działania na terenie osiedla. 
Najważniejszymi pracami są wymiana WLZ i przyłącza elektry- 
cznego (4 budynki), remont balkonów w jednym budynku oraz 
wymiana wodomierzy w 23 budynkach. Stegny Południe mają           
w planie prace o wartości 4,45 mln zł, w tym milion złotych zostanie 
przeznaczony na roboty osiedlowe. Także milion zarezerwowano na 
wymianę instalacji wod-kan w 15 budynkach. Kolejne 500 tys. zł po- 
chłoną remonty balkonów i loggii w czterech budynkach, 600 tys. zł 
wymiana wodomierzy, która zostanie przeprowadzona w 24 nieru- 
chomościach.
   W granicach 3,5-4 mln zł budżet remontowy na ten rok zaplano- 
wały osiedla Sielce (3,9 mln zł), Stegny Północ (3,5 mln zł) oraz 
Stegny Rożek (3,8 mln zł). W przypadku „Rożka” aż 2,6 mln zł          
z całej kwoty pochłoną prace przy pawilonie przy ul. Burgaskiej.      
W budynku wyremontowana zostanie elewacja. Remont ten jest fi- 
nansowany z zysków z wynajmu lokali w tym pawilonie oraz po-
życzką z CFR, która również zostanie spłacona środkami uzyskany- 
mi od najemców lokali. Oprócz tego planowane są remonty elewacji 
dwóch budynków. W przypadku wspomnianych Sielc, najważniej- 
szymi pracami są roboty związane z nawodnionymi instalacjami      
p. poż. oraz z przyłączeniami wodociągowymi. Administracja z Czar- 
nomorskiej z kolei planuje w tym roku wymianę wodomierzy we 
wszystkich budynkach osiedla Stegny Północ. Inwestycja ta może 
kosztować nawet milion złotych. Remonty klatek schodowych i piw- 
nic pochłoną 740 tys. zł. 
  Pozostałe dwa osiedla - Bernardyńska i Idzikowskiego, na remonty 
przeznaczyły na ten rok takie same kwoty - 1,2 mln zł. Na Idzikow- 
skiego niemal całość kwoty związana jest z kontynuacją prac pole- 
gających na wymianie pionów wodnych. Prace te obejmują wszystkie 
budynki na osiedlu i rozpoczęły się już w zeszłym roku. Na ten cel 
osiedle wzięło pożyczkę z CFR. W osiedlu Bernardyńska konty- 
nuowane będą remonty loggii - w 2023 roku przeprowadzone zo- 
staną w kolejnych czterech budynkach na co przeznaczyć planuje 
400 tys. zł.
   W tym roku zaplanowano także modernizację w biurze Zarządu       
- na dachu budynku przy Zwierzynieckiej 8A pojawią się panele fo- 
towoltaiczne. Instalacja właśnie została zamontowana i ma moc 31,3 
kWp, a jej koszt zwróci się w ciągu 5-8 lat. 

   W ocenie Zarządu spółdzielni, problemem w wykonaniu przyjętego 
planu może okazać się niestabilna sytuacja gospodarcza wynikająca z ros- 
nącej inflacji, wzrostów kosztów energii oraz wykonawstwa robót. W 
przypadku wzrostu kosztów realizacji robót rozwiązania problemu nale- 
ży szukać w pożyczkach z CFR, ponieważ odkładanie „na później” bę- 
dzie się wiązało z dalszym wzrostem kosztów realizacji prac - czytamy 
w podsumowaniu polityki remontowej w planie gospodarczym na rok 
2023. O
Reklama
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udowa torów tramwajowych pomiędzy 
osiedlami Stegny Południe i Północ to de 

facto realizacja pierwotnego projektu linii 
tramwajowej do Wilanowa. Wzrost kosztów 
wykonania spowodował, że odnoga na Steg- 
ny stała się opcją, z której zamawiający - Tram- 
waje Warszawskie - mogą skorzystać. Miasto 
wygospodarowało dodatkowe pieniądze i te- 
raz wykonawca, ma maksymalnie 20 miesię- 
cy na realizację. Miasto posiada zarówno 
projekt budowlany dla odnogi w ulicy św. Bo- 
nifacego, jak i pozwolenie na budowę i prace 
budowlane rozpoczną się pod koniec tego 
roku, a pierwszy tramwaj przejedzie być mo- 
że jeszcze pod koniec 2024 roku. Koszt bu- 
dowy wyniesie 56 mln zł. Wykonawcą będzie 
Budimex S.A. który odpowiada za budowę 
tramwaju do Wilanowa.

Dwie zawrotki i pętla
   Tory wzdłuż ul. św. Bonifacego połączą się 
z powstającą trasą tramwaju do Wilanowa. 
Co ciekawe, tramwaje będą mogły skręcać   
w kierunku centrum i w kierunku Wilano- 
wa. Długość trasy wyniesie około 800 m i bę- 
dzie ona zakończona wspólną pętlą tramwa- 
jowo-autobusową przy szkole podstawowej 
im. Raoula Wallenberga i kościele. Pętla bę- 
dzie też wygodnym miejscem przesiadko- 
wym, bo stanowiska dla autobusów będą tuż 
obok peronów tramwajowych. Tory tramwa- 
jowe znajdą się na środku ul. św. Bonifacego, 
co znacznie zmieni zasady wyjazdu z osiedli. 
Kierowcy będą mieli do dyspozycji, jak do- 
tąd, po jednym pasie i dwie zawrotki – na 
wysokości ul. Batumi i przy pętli. W pozo- 

stałych miejscach będą możliwość skrętu je- 
dynie w prawo.
  Zyskają też fani dwóch kółek. Po północnej 
stronie ulicy powstanie nowa droga rowero- 
wa. Połączy ona Sobieskiego z pętlą autobu- 
sowo-tramwajową przy kościele. Ale tu 
ścieżka rowerowa się skończy, nie będzie więc 
połączenia z Sikorskiego.

Zielone tory na Bonifacego
   Jak informują Tramwaje Warszawskie, tory 
na ul. św. Bonifacego będą przykryte roz- 
chodnikiem, co nada ulicy bardziej kameral- 
nego charakteru. Zielona przez cały rok ro- 
ślina jest stosowana na kolejnych odcinkach 
torów w Warszawie. Wycisza tramwaje, ma- 
gazynuje wodę i jest estetyczna. Na ul. św. 
Bonifacego łączna długość zielonych torów 
przekroczy 1,5 km. Wzdłuż torów i na pętli 
pojawią się nowe drzewa w tzw. standardzie 
warszawskim. Oznacza to, że w momencie 
zasadzenia będą miały wysokość minimum 5 
metrów i obwód 25 cm. Proponowane ga- 
tunki to lipy, wiśnie piłkowane, kasztanowce 
białe i dęby szypułkowe. Drzewa przez 5 lat 
od posadzenia będą na gwarancji, co oznacza 
że wykonawca prac budowlanych będzie się 
nimi opiekował - chodzi o podlewanie i pie- 
lęgnację. Później te drzewa przejdą na włas- 
ność miasta. 
  Budowa tramwaju wiązać się będzie także  
z zasadzeniem krzewów – berberysów i róż. 
Będą także tulipany, byliny i łąki kwietne. Na 
ulicy Bonifacego zostanie zasadzonych łącz- 
nie 40 drzew, 1188 krzewów i 355 bylin i ce- 
bul. 

Wycinają, ale i sadzą
  Jednocześnie z powodu prac do wycięcia 
przeznaczono 59 z 201 drzew znajdujących 
się na terenie inwestycji w ulicy św. Boni- 
facego. Przy czym 13 z tych drzew zakwalifi- 
kowano już wstępnie do przesadzenia, a zda- 
niem Tramwajów Warszawskich, liczba ta 
może się jeszcze zwiększyć. 
  Zielone będzie też torowisko wzdłuż So- 
bieskiego. Tory powstają tu kosztem pasu 
zieleni między jezdniami. Wycinka drzew na 
całej długości planowanej linii tramwajowej 
obejmuje łącznie ponad 400 drzew, niektóre 
z nich mają nawet po 60 lat. Tak było w przy- 
padku topoli wyciętych na początku roku na 
wysokości ulicy Idzikowskiego. 
   Wycinka drzew, obok utrudnień w ruchu  
w czasie trwania inwestycji, to główne kwe- 
stie interesujące mieszkańców. Przeciwko 
wycince na początku października 2022 r. 
odbył się nawet protest mieszkańców Sielc. 
Tramwaje Warszawskie jednak uspokajają. 
 W ramach nasadzeń kompensacyjnych 
zaplanowano w trakcie inwestycji posadze- 
nie 584 drzew. I to nie małych sadzonek, ale 
całkiem sporych. Podobnie jak w przypadku 
ul. Bonifacego, sadzone drzewa mają mini- 
malną wysokość pięć metrów. Co ciekawe, 
pierwsze nasadzenia już zostały przeprowa- 
dzone, np. w Wilanowie pod koniec grudnia 
pojawiło się blisko pięćdziesiąt grabów. Posa- 
dzono też lipy, łącznie już ponad 100 drzew. 

Przystanek Zieleń
   W ostatnich tygodniach okazało się, że zie- 
leni towarzyszącej budowie linii tramwajowej 
będzie jeszcze więcej. Generalny wykonawca 
inwestycji, firma Budimex, zobowiązał się do 
posadzenia 400 dodatkowych drzew. Akcja 
Przystanek Zieleń kierowana jest do wspól- 
not oraz do spółdzielni mieszkaniowych 

TRAMWAJ DO WILANOWA BĘDZIE MIAŁ ODNOGĘ NA STEGNY. PRACE MAJĄ RUSZYĆ POD KONIEC 
TEGO ROKU. ZMIENI SIĘ ORGANIZACJA RUCHU NA OSIEDLA WZDŁUŻ ŚW. BONIFACEGO

BĘDZIE TRAMWAJ NA ŚW. BONIFACEGO

Powstanie linia tramwajowa wzdłuż ulicy św. Bonifacego. Tramwajem ze Stegien będzie 
można dojechać do centrum już w 2024 roku. Jednocześnie rozpoczął się kolejny etap       
prac wzdłuż ul. Sobieskiego.
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zlokalizowanych w dzielnicach Mokotów oraz Wila- 
nów (w niedalekiej okolicy budowy Tramwaju do Wila- 
nowa) dysponujących gruntem, na którym można po- 
sadzić nowe drzewa.
  Jak informuje Budimex, akcja będzie podzielona na 
co najmniej trzy edycje. Pierwsza będzie realizowana 
już wiosną, kolejna wczesną jesienią tego roku, a ostat- 
nia - wiosną 2024 roku. W pierwszej kolejności, do 
akcji firma będzie wybierać wspólnoty i spółdzielnie, 
które znajdują się najbliżej trasy budowy tramwaju do 
Wilanowa, wśród nich nie zabraknie MSM „Energe- 
tyka”. Dodatkowa inicjatywa oznacza, że łącznie w 
związku z prowadzoną inwestycją posadzone zostanie 
1000 nowych drzew.

Więcej prac na Sobieskiego
  Z początkiem ferii zimowych rozpoczął się kolejny 
etap prac. Obejmują one odcinek w sąsiedztwie Sadyby 
i Stegien, docelowo wykonawca pojawi się na odcinku 
od ul. Beethovena do końca linii przy al. Rzeczpospo- 
litej. To około 5 km. Skutkuje to dużymi zmianami     
w organizacji ruchu na Sobieskiego i ulicach odcho- 
dzących. W połowie lutego nastąpiło przełożenie ru- 
chu z jezdni wschodniej na zachodnią w ulicy Sobies- 
kiego, od skrzyżowania z Witosa do skrzyżowania       
z aleją Wilanowską.
  Konieczność zmian jest związana z przebudową wie- 
lu instalacji umieszczonych pod ziemią wzdłuż pow- 
stającej linii tramwajowej. W pierwszej kolejności roz- 
pocznie się przebudowa wodociągu i odwodnienia,       
a następnie ruszą przygotowania do przebudowy sieci 
ciepłowniczej. Będzie się to wiązało z wykonaniem 
głębokich wykopów i ich zabezpieczeniem. Kolejne 
prace to przebudowa instalacji elektrycznych. Wszyst- 
kie zostały rozplanowane do przełomu kwietnia i ma- 
ja. Natępnie generalny wykonawca skoncentruje się na 
koniecznej przebudowie magistrali ciepłowniczej, za- 
silającej tę część Warszawy. Prace w tym zakresie 
można wykonywać jedynie od czerwca do sierpnia. Do 
tego czasu potrzeba przeprowadzić obszerne roboty 
przygotowawcze.
  Na zamkniętych odcinkach już od pierwszych go- 
dzin wprowadzenia nowej organizacji ruchu, toczą się 
intensywne prace budowlane. Jak deklaruje Budimex, 
na ul. Sobieskiego i w al. Rzeczypospolitej w ciągu 
dwóch pierwszych tygodni robót ma pracować 97 ma- 
szyn budowlanych. Będą to m.in. koparki, wywrotki, 
maszyny do frezowania nawierzchni asfaltowej, łado- 
warki, dźwigi i betoniarki.

Trudny czas dla kierowców. Lepiej wybrać autobus
   Zmiany w organizacji ruchu na całej długości ul. So- 
bieskiego skutkują utrudnieniami dla kierowców. Jak 
przy innych pracach drogowych w Warszawie, miasto 
preferencyjnie traktuje komunikację miejską i zachęca 
mieszkańców stolicy do korzystania z niej. Tak jest i w 
przypadku budowy tramwaju do Wilanowa. Dlatego 
w oczekiwaniu na tramwaj, lepiej na razie wybrać 
autobus. Na całej długości ulicy - w kierunku centrum 
- uruchomiony jest buspas, po którym w godzinach 
szczytu komunikacyjnego w kierunku centrum na 
ośmiu liniach kursuje blisko 50 autobusów. Pojazdy te, 
w ciągu godziny, są w stanie przewieźć prawie 6 tys. 

pasażerów. Przykładem jest tu linia 522. W godzinach porannego szczytu w stronę 
Śródmieścia autobusy kursują co ok. 4-5 minut, także w czasie ferii. Kierowcom pozo- 
staje po jednym pasie ruchu. Warto odnotować zmianę trasy linii 172. Ponieważ nie- 
możliwy będzie skręt z ul. Sobieskiego w lewo – w św. Bonifacego, autobusy skręcą        
w prawo i dojadą do pętli Stegny a nie do pętli Sadyba.

Św. Bonifacego rozkopią pod koniec roku
  Wyzwaniem dla mieszkańców Stegien będzie czas budowy torowiska w osi św. 
Bonifacego.  Tu prace mają ruszyć pod koniec tego roku i - choć na razie nie są znane 
szczegóły - będą wiązać się z licznymi utrudnieniami komunikacyjnymi dla Stegien 
Południe i Północ. Zgodnie z harmonogramem prac, w tym czasie powinna być prak- 
tycznie gotowa linia główna do Wilanowa, co oznacza, że nie będzie już większych 
utrudnień na ul. Sobieskiego. Przy okazji robót związanych z linią tramwajową, admi- 
nistracja ze Stegien Południe planuje przebudowę wjazdu na osiedle i uporządkowa- 
nie terenu wzdłuż ulicy. Zarząd MSM „Energetyka” rozmawia z Tramwajami War- 
szawskimi o uruchomieniu punktu informacyjnego na temat inwestycji - znajdowałby 
się on na terenie spółdzielni.

Leżą szyny na Gagarina
   Niedogodności związane z budową linii tramwajowej doskwierają też mieszkańcom 
Sielc. Budowa odnogi w osi ulicy Gagarina jest w pełni. Tu sytuacja jest bardziej 
skomplikowana, bo budowa torowiska to tylko część inwestycji. Pod ulicą powstaje też 
wielki kolektor do magazynowania wody po deszczach nawalnych będący inwestycją 
realizowaną przez MPWiK. W efekcie zakres robót jest dużo większy i obejmował 
prace podziemne. A ponieważ pogoda nie rozpieszcza, to warunki dla pieszych w tej 
okolicy pozostawiają dużo do życzenia. Przy niektórych przejściach przez ulice, czy 
dojściach do przystanków autobusowych piesi wręcz brodzą w błocie. Światełkiem       
w tunelu jest fakt, że prace mają zostać zakończone do końca tego roku.

W kwadrans do Śródmieścia
  Zakończenie budowy linii tramwajowej do Wilanowa nastąpi w pierwszej połowie 
2024 r. (w ul. Bonifacego nieco później). Przejazd ze Stegien do stacji metra Centrum 
wyniesie około 15-18 minut, z Sielc nawet mniej niż kwadrans. Według prognoz, po 
uruchomieniu trasy tramwaj będzie przewoził 4370 pasażerów na godzinę. Zakładana 
liczba tramwajów z Sielc, Stegien i Wilanowa jadących do centrum w każdej godzinie 
to 30 wagonów. Łączny koszt budowy i wyposażenia całej nowej trasy tramwajowej, 
która będzie liczyć aż 47 przystanków, wynosi 1 mld 190 mln zł, przy dofinansowaniu 
unijnym w wysokości 555 mln zł.

Wizualizacja pętli na Stegnach. Strona obok - plan linii tramwajowej i organizacji ruchu na 
ulicy św. Bonifacego. Źr. Tramwaje Warszawskie.

Mariusz Ilnicki
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 dotacje do instalacji OZE mogą ubiegać 
się spółdzielnie, wspólnoty mieszkanio- 

we, a także samorządy mające w zasobach bu- 
dynki wielorodzinne. Budżet na dopłaty do 
inwestycji w wynosi ponad 448 mln zł. Prze- 
znaczyć środki można na fotowoltaikę, ale 
także pompy ciepła, systemy hybrydowe. 
Granty są elementem Krajowego Planu 
Odbudowy (KPO). Środki te będą uzu- 
pełnione przez Fundusz Termomoder- 
nizacji i Remontów oraz Fundusz Do- 
płat, zasilane przez budżet państwa       
i zarządzane przez Bank Gospodarstwa 
Krajowego. Początkowo inwestycje bę- 
dą finansowane ze środków Polskiego 
Funduszu Rozwoju – informuje 
Ministerstwo Rozwoju i Technologii.
 Podczas inauguracji akcji minister 
rozwoju Waldemar Buda zapewnił, że 
środków nie zabraknie, mimo spodzie- 
wanego dużego zainteresowania ze 
strony spółdzielni. 

Najpierw inwestycja, potem dotacja
   Wniosek o przyznanie grantu można skła- 
dać w BGK aż 30 czerwca 2026 roku. Tak 
zwany grant OZE będzie można wykorzy- 
stać na zakup, montaż, budowę nowej insta- 
lacji OZE lub jej modernizację, w wyniku 
której zainstalowana moc instalacji wzrośnie 
o co najmniej 25 proc. Dofinansowanie mo- 
że wynieść do 50 proc. kosztów przedsię- 
wzięcia netto, czyli bez podatku VAT. 
  Program zakłada jednak refinansowanie, 
czyli inwestor - w tym wypadku spółdzielnia 
- musi zrealizować projekt przed uzyskaniem 
dofinansowania. Do wniosku zaś dołączyć 
należy dokumentację projektową. Niestety,     
o dopłatę nie można się ubiegać w przy- 
padku budynków bez uregulowanego prawa 
do gruntu. Grant OZE będzie uznany za 
pomoc de minimis, jeśli wnioskodawca pro- 
wadzi w budynku działalność gospodarczą.

„Energetyka”  sięgnie po grant
   Spółdzielnia zamierza szeroko skorzystać  
z możliwości otrzymania dofinansowania. 
Inwestycje w odnawialne źródła energii wpi- 

sują się w strategię działań spółdzielni na 
najbliższe lata i już podjęto pierwsze kroki     
w tym kierunku.  Administracje sprawdzają 
techniczne możliwości zainstalowania paneli 
fotowoltaicznych na dachach budynków. 
- Obecnie administracje dostały zadanie oce- 
ny technicznej możliwości montażu paneli 

na dachach bez wykonywania remontów da- 
chów - mówi Grzegorz Engelbrecht, członek 
Zarządu ds. gospodarki zasobami mieszka- 
niowymi. 
 Z analizy ekonomiczno-technicznej przepro- 
wadzonej przez Biuro Zarządu wynika bo- 
wiem, że najbardziej efektywnym pod wzglę- 
dem ekonomicznym w realizacji przedsię- 
wzięć wymienionych w programie grantu 
OZE jest montaż instalacji fotowoltaicznej. 
Montaż pomp ciepła może być rozważany 
do ewentualnej realizacji w indywidualnych 
przypadkach po analizie ekonomiczno-tech- 
nicznej. Przed podjęciem działań związanych 
z aplikowaniem w celu uzyskania grantów 
OZE na montaż instalacji fotowoltaicznych 
na budynkach mieszkalnych spółdzielni 
wyjaśnienia będą wymagały nie tylko takie 
kwestie, jak możliwości techniczne, ale także 
aspekty ekonomiczne oraz prawne.

Nowe wyliczenia i rozliczenia
  Powołując się na obliczenia Instytutu Gos- 
podarki Nieruchomościami, Ministerstwo 
Rozwoju i Technologii szacuje, że inwestycja 

w panele PV zwróciłaby się po ok. 5 latach, 
zakładając wykorzystanie 50-procentowego 
finansowania z grantu OZE. W podanym 
przez rząd w prezentacji modelowym przy- 
kładzie (budynek z 64 mieszkaniami; roczne 
zużycie energii w częściach wspólnych to       
4 MWh; zaś produkcja energii z instalacji 
PV to 30 MWh), średnia obniżka na lokal 
wyniesie 328 zł rocznie przez kolejnych 15 lat.
  Wraz z programem resort rozwoju zapo- 
wiada wprowadzenie nowych zasad rozlicza- 
nia energii z instalacji OZE, dzięki czemu 
inwestycje spółdzielni mają być jeszcze bar- 

dziej korzystne finansowo. Dziś pro- 
sument indywidualny (wytwórca ener- 
gii i jej konsument) w domku jedno- 
rodzinnym ma rozliczany nadmiar 
energii tylko w 20 proc. - oznacza to, że 
80 proc. oddanej do sieci energii wy- 
produkowanej przez instalacje OZE 
wykorzystuje operator. 
  Dlatego ministerstwo pracuje nad 
zmianami zakładającymi wprowadzenie 
nowego sposobu rozliczeń energii elek- 
trycznej dla części wspólnych budyn- 
ków wielolokalowych. Będzie to tzw. 
prosument lokatorski. Największą no- 
wością w rozwiązaniu byłaby możliwość 
odebrania 100 proc. nadwyżek energii 

oddanych do sieci elektroenergetycznej. 
Wszystko, co nie zostanie zużyte w częściach 
wspólnych budynku, będzie rozliczane po- 
przez zwrot środków na rzecz spółdzielni. 
  Na razie to jednak założenia rozwiązania, 
które miałoby zostać wprowadzone.

1 lutego uruchomiono możliwość składania przez spółdzielnie wniosków o tzw. grant 
OZE, czyli dofinansowanie w wysokości 50 proc. do inwestycji w odnawialne źródła 
energii. Budżet programu to blisko pół miliarda zł. „Energetyka” planuje skorzystać                
z dofinansowania, przede wszystkim na montaż paneli fotowoltaicznych.

BGK PRZYJMUJE WNIOSKI O DOFINANSOWANIE POŁOWY KOSZTÓW MONTAŻU PANELI PV, POMP CIEPŁA 
I INNYCH ROZWIĄZAŃ OZE. „ENERGETYKA” PRZYGOTOWUJE SIĘ DO SKORZYSTANIA Z TZW. GRANTU OZE

Dofinansowanie dla instalacji OZE 
w spółdzielniach już dostępne

M.I.

Minister Rozwoju i Technologii Waldemar Buda przedstawia 
rozwiązania dotyczące wsparcia dla spółdzielni i wspólnot.

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające, tj. meble, 
stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

Reklama
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Świadectwa energetyczne 
w spółdzielni mieszkaniowej

28 KWIETNIA WCHODZĄ W ŻYCIE NOWE PRZEPISY DOTYCZĄCE CERTYFIKATÓW ENERGETYCZNYCH.
 ZASADY ICH OBOWIĄZYWANIA OBJAŚNIA PRAWNIK, EKSPERT OD SPÓŁDZIELCZOŚCI - DR PIOTR PAŁKA

wiadectwo energetyczne to nie nowość w polskim prawie, ale 
nowelizacja ustawy o charakterystyce energetycznej budynków 

oraz ustawy Prawo budowlane znacznie rozszerza grono budynków, 
które muszą mieć taki certyfikat. Jest to dokument 
sporządzany na podstawie oceny energetycznej 
budynku, polegającej na obliczeniu zapotrzebowania 
na energię potrzebną do ogrzewania i wentylacji, 
podgrzania wody, a także klimatyzacji i oświetlenia. 
Temat stał się bardzo interesujący dla mieszkańców, 
bo czasem usłyszeć można, że certyfikat jest 
obowiązkowy, a za jego brak można dostać karę. 
   Czy i w jakich sytuacjach budynki w zasobach 
spółdzielni muszą posiadać certyfikat? Wyjaśnia dr 
Piotr Pałka, radca prawny i wspólnik Derc Pełka 
Kancelaria Radców Prawnych, ekspert Związku 
Rewizyjnego Spółdzielni Mieszkaniowych RP.

Czy spółdzielnia powinna posiadać świadectwa 
energetyczne dla wszystkich budynków 
znajdujących się w jej zasobach?
  W art. 3 ust. 1 ustawy z dnia 29 sierpnia 2014 roku 
o charakterystyce energetycznej budynków w brzmie- 
niu obowiązującym od 28 kwietnia 2023 r. określono 
sytuacje w jakich właściciel lub zarządca budynku, 
części budynku lub lokalu, osoba której przysługuje 
spółdzielcze własnościowe prawo do lokalu lub osoba, 
której przysługuje spółdzielcze lokatorskie prawo do 
lokalu mieszkalnego zobowiązany jest zapewnić 
sporządzenie  świadectwa charakterystyki energety- 
cznej dla budynku lub części budynku (lokalu). Te sytuacje to:            
zbycie lokalu na podstawie umowy sprzedaży; zbycie spółdzielczego 
prawa do lokalu; najem lokalu.
  W tym zakresie art. 3 ustawy nie uległ zmianie. Wskazać zatem 
należy, że przepisy jasno określają sytuacje, w których powstaje 
obowiązek sporządzenia świadectwa charakterystyki energetycznej 
przez spółdzielnię mieszkaniową, ale są to obowiązki związane               
z konkretnymi zdarzeniami prawnymi, w których dodatkowo 
spółdzielnia mieszkaniowa jest stroną umowy, a nie jest to obowiązek 
sam w sobie.
   Wobec powyższego obowiązek sporządzenia świadectwa 
charakterystyki energetycznej przez spółdzielnię mieszkaniową 
wystąpi jedynie np. w przypadku:
1) sprzedaży przez spółdzielnię budynku stanowiącego własność 

spółdzielni (np. budynku administracyjnego) – wówczas na 
zlecenie spółdzielni sporządzane jest świadectwo charakterystyki 
energetycznej budynku;

2)  sprzedaży przez spółdzielnię na licytacji lokalu mieszkalnego           
– wówczas sporządzane jest świadectwo charakterystyki energe- 
tycznej lokalu mieszkalnego;

3) zawarcia umowy najmu lokalu użytkowego – wówczas sporządzane 
jest świadectwo charakterystyki energetycznej lokalu  użytkowego.

   W art. 11 ust. 5 znowelizowanej ustawy jednoznacznie wskazano, że 
jeżeli przedmiotem transakcji jest budynek, to przekazywane świadec- 

two charakterystyki energetycznej powinno dotyczyć tego budynku,         
a jeżeli przedmiotem transakcji jest część budynku (np. lokal), to 
świadectwo powinno dotyczyć danej części budynku (tj. lokalu), a nie 

całego budynku. Uregulowanie to ma wyeliminować 
sytuacje, w których sprzedający przekazywał nabywcy 
świadectwo charakterystyki energetycznej całego 
budynku, zamiast świadectwa charakterystyki 
energetycznej nabywanej części budynku (lokalu).

Czy wystarczającym będzie, jeśli spółdzielnia 
będzie na bieżąco zlecać wykonanie świadectw 
energetycznych dla poszczególnych budynków, 
tylko w sytuacji gdy w danym budynku planowana 
jest np. transakcja sprzedaży lub wynajmu lokalu?
  W przypadku gdy w budynku wielolokalowym ma 
dojść np. do sprzedaży lub wynajmu lokalu przez 
właściciela lokalu (lub posiadacza spółdzielczego 
własnościowego prawa do lokalu, spółdzielczego 
lokatorskiego prawa do lokalu mieszkalnego) 
obowiązek przekazania nabywcy lub najemcy lokalu 
świadectwa spoczywa na właścicielu. 
   Dokument jest wykonywany na zlecenie zbywcy 
lokalu/wynajmującego (właściciela lokalu lub 
właściciela prawa do lokalu) na podstawie charak- 
terystyki energetycznej budynku bądź na podstawie 
dokumentacji technicznej budynku, gdy brak jest tego 
świadectwa. 
   Spółdzielnia ma obowiązek nieodpłatnie przekazać 
zbywcy lokalu kopię świadectwa charakterystyki 

energetycznej budynku, bądź też w przypadku gdy świadectwa nie 
posiada, ma obowiązek nieodpłatnego przekazania kopii dokumen- 
tacji technicznej budynku. Natomiast wymaga podkreślenia, że 
przepisy nie definiują samego pojęcia dokumentacji technicznej 
budynku, a tym samym taka dokumentacja, przy braku świadectwa 
budynku, powinna umożliwiać sporządzenie świadectwa 
charakterystyki energetycznej części budynku.  

Czy spółdzielnia posiada także obowiązek sporządzenia świadectw 
charakterystyki energetycznej dla wszystkich lokali (odrębna 
własność, własnościowe lub lokatorskie prawo do lokalu, 
mieszkania w najmie)?
  Spółdzielnia nie jest zobowiązana do sporządzenia świadectw 
charakterystyki energetycznej dla lokali w budynku wielolokalowym. 
Do zapewnienia sporządzenia świadectwa charakterystyki energetycz- 
nej lokalu zobowiązany jest właściciel tego lokalu (w przypadku 
sprzedaży lub najmu tego lokalu), osoba, której przysługuje spółdzielcze 
własnościowe prawo do lokalu (w przypadku zbycia tego prawa) lub 
osoba, której przysługuje spółdzielcze lokatorskie prawa do lokalu 
mieszkalnego. Na spółdzielni spoczywa natomiast obowiązek 
nieodpłatnego przekazania właścicielowi lokalu świadectwa 
charakterystyki energetycznej budynku, jeśli spółdzielnia je posiada, 
bądź dokumentacji technicznej budynku, w przypadku braku 
świadectwa.

Dr Piotr Pałka
Radca prawny, wspólnik 
Kancelarii DERC PAŁKA 
Kancelaria Radców 
Prawnych w Warszawie, 
autor licznych publikacji      
z zakresu prawa spółdziel- 
czego oraz ustawy o 
spółdzielniach mieszka- 
niowych. Autor m.in. 
projektów ustaw oraz 
aktów prawa Unii Europej- 
skiej z zakresu prawa 
spółdzielczego.

Ś
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Z perspektywy czasu nie jest możliwa ocena, na ile był to realny 
plan. Ale gdyby marzenie Stefana Starzyńskiej o igrzyskach 
olimpijskich w Warszawie się spełniło, Dolny Mokotów                        
z pewnością wyglądałby dziś inaczej.

 obszernym katalogu do otwartej 28 marca 1936 r. w gmachu 
Muzeum Narodowego wystawy „Warszawa Przyszłości”, po- 

święconej kierunkom rozwoju miasta i pokazującej jej przyszłą formę, 
taką o jakiej marzył jeden z najważniejszych warszawskich pre- 
zydentów Stefan Starzyński, natrafiamy na zdjęcie jednej z plansz 
wizualizującej tereny między Łukiem Wisły a Jeziorkiem Czernia- 
kowskim. Dziś to ogromna przestrzeń zdominowana przez niską 
zabudowę i ogrody działkowe z zachowaną fosą Fortu X Twierdzy 
Warszawa, dawniej zaś niezagospodarowana, podmokła, zamiesz- 
kiwana przez ubogą ludność zajmującą się tu głównie, jak pisał 
Olgierd Budrewicz w „Baedekerze warszawskim” „uprawianiem gos- 
podarstw małorolnych, hodowlą krów oraz podobnie użyteczną robotą”.
   Obszar ten w świetle wizji przyszłej aglomeracji warszawskiej został 
pomyślany jako przestrzeń parkowa o charakterze sportowym. Projekt 
wydaje się monumentalny, można odnieść wrażenie, że przytłacza 
skalą. Zaprojektowana przestrzeń jest jednak niezwykle uporządko- 
wana i bardzo zgeometryzowana. Widać w niej dominujący tor rega- 
towy i wyraźnie zaakcentowany, choć już znaczenie mniejszy stadion 
sportowy. W opisie zdjęcia czytamy: „Tereny sportowe na Siekierkach 
zawierają wielki park dla boisk ćwiczebnych, zawodniczych i urządzeń 
do sportów wodnych i wiążą się z malowniczym parkiem i jeziorem 
czerniakowskiem”. 
   Projekt parku jest odzwierciedleniem planów Stefana Starzyńskiego, 
który marzył o zorganizowaniu w Warszawie igrzysk olimpijskich.      
7 czerwca 1937 r. podczas rozpoczynającej się w Warszawie XXXVI 
Sesji Międzynarodowego Komitetu Olimpijskiego prezydent powie- 
dział do zaproszonych gości: „życzę Panom jak najpomyślniejszych     
i najmilszych obrad w naszym mieście, by związane z nim wspomnie- 
nia skłoniły kiedyś Panów do zorganizowania u nas Olimpiady, gdy 
miasto nasze zostanie do odpowiedniego jej urządzenia przygoto- 
wane”. 
   Póki co Warszawa miała gotowy model parku sportowego, a Stefan 
Starzyński aspiracje zrealizowania projektu obrazowanego prezento- 
waną na wystawie „Warszawa Przyszłości” makietą. Podczas jednego  
z programowych odczytów o rozwoju stolicy wygłoszonego w czerw- 
cu 1938 r. wspominał o rozpoczętej już akcji urządzania parku spor- 
towego na Siekierkach mówiąc, że ma on być parkiem ze stadionem, 
„który ma wydatnie poprawić stan urządzeń naszego sportu i wycho- 
wania fizycznego, gdyż dotychczasowe urządzenia są niewystarcza- 
jące”.
  Plany wybudowania dzielnicy olimpijskiej w Warszawie były jednym 
z bardzo wielu rozwiązań projektowych odzwierciedlających archi- 
tektoniczne i urbanistyczne wizje rozwoju miasta drugiej połowy lat 
30-tych ubiegłego stulecia. Holistyczne myślenie Starzyńskiego           
o przyszłości stolicy i jego troska o wszystkie aspekty życia, w tym 
również o sport, miało zgodnie ideą „Warszawy Przyszłości” uczynić 
to miasto prawdziwie europejską metropolią. Pomysł wykorzystania 
terenów między Łukiem Wisły a Jeziorkiem Czerniakowskim na cele 
sportowe pojawił się już w 1916 r. Tadeusz Tołwiński, autor m.in. 
projektu gmachu Muzeum Narodowego w Warszawie widział tam 

kilkuset hektarowy „Wielki Park Narodowy”. Koncepcja parku poja- 
wiała się i przypuszczalnie też ewoluowała w opracowywanym do 
1931 r. ogólnym planie zagospodarowania przestrzennego Warszawy. 
Najszybciej ukończoną inwestycją w Dzielnicy Olimpijskiej na war- 
szawskich Siekierkach miał być tor regatowy na wodzie stojącej z try- 
bunami zaprojektowanymi przy mecie na wałach ziemnych obu kra- 
wędzi toru. Obiekt miał powstać do 1941 r. w związku z mającymi się 
odbyć wioślarskimi mistrzostwami Europy w Polsce. Jego budowę 
traktowano jako priorytetową również ze względu na trudne warunki 
rozwoju z jakimi musiało mierzyć się w tamtych czasach wioślarstwo 
warszawskie. Liczne kluby oraz przystanie lokowane głównie w rejo- 
nie Mostu Poniatowskiego były przepełnione, a „zatłoczona” podczas 
treningów Wisła odbierała jakikolwiek sens trenowania. 
   Poza torem regatowym, ważne miejsce w całym układzie obiektów 
sportowych miał zająć stadion przewidziany na 100 tysięcy widzów. 
Zaprojektowano w nim bieżnię lekkoatletyczną bez toru kolarskiego. 
Tor kolarski, który w stadionach z lat 20. i 30. XX w. przeważnie in- 
tegrowano z obiektem, na Siekierkach miał być osobnym urządze- 
niem. W pobliżu stadionu zamierzano wybudować 50-metrową pły- 
walnię, stadion tenisowy i kilkanaście kortów. W parku sportowym 
miała stanąć też hala widowiskowo-sportowa, która zimą mogłaby 
pełnić rolę krytego sztucznego lodowiska oraz stadion jeździecki. „Ca- 
łości dopełniałyby dwa mniejsze stadiony treningowe, 15 dużych i 20 
małych boisk ćwiczebnych, place gimnastyczne itp. Wszystkie obiekty 
sportowe projektowano w skali >założeń olimpijskich<”, czytamy       
w pracy Kamila Potrzuskiego poświęconej Dzielnicy Olimpijskiej na 
warszawskich Siekierkach. Poza tym w projekcie uwzględniono też 
amfiteatr, restauracje, kawiarnie, obiekty administracyjne, strzelnicę 
oraz wieżę spadochronową. 
  W koncepcji nie mogło także zabraknąć właściwego opracowania 
rozwiązań połączeń komunikacyjnych z miastem. W Dzielnicy Olim- 
pijskiej przewidziano ich dość sporo, ze względu na plany połączenia 
jej komunikacyjnie z ważniejszymi punktami miasta. Jednym z bar- 
dziej zaskakujących rozwiązań były pomysły wybudowania w rejonie 
Gocławia portu lotniczego, z którego na Siekierki można byłoby 
dostać się drogą, biegnącą analogicznie do dzisiejszej Trasy Siekier- 
kowskiej. Port lotniczy miał obsługiwać m.in. zawodników, trenerów, 
czy też kibiców chcących jak najszybciej znaleźć się w Dzielnicy 
Olimpijskiej. 
  Nie mniej interesującym rozwiązaniem było uruchomienie linii tram- 
wajowej między bulwarem nadwiślańskim a Służewcem. A sam bul- 
war był pomyślany jako ciąg komunikacyjno-turystyczny między 
Skarpą Warszawską, a Wisłą. Gdyby powstał można by było nim 
spacerować od Wilanowa, przez Siekierki, Łazienki Królewskie          
w stronę Starego Miasta i dalej przez Bielany, Młociny, aż do Puszczy 
Kampinoskiej...
 Trudno jest dziś przesądzić, na ile plany stworzenia Dzielnicy 
Olimpijskiej możliwe były do realizacji, a na ile nosiły one znamiona 
propagandy i były tworzone ku zadowoleniu i uciesze warszawiaków, 
by zwiększyć popularność obozu rządzącego. Gdyby jednak tę ogrom- 
ną inwestycję sportową udało się zrealizować i przekonać członków 
MKOl do olimpiady w Warszawie, wówczas w 1952 r. lub 1956 r. 
bylibyśmy gospodarzami letnich igrzysk olimpijskich, których areną 
byłaby dzielnica sportowa o skali olimpijskiej na warszawskich Sie- 
kierkach. A Dolny Mokotów byłby dziś inną okolicą...

W

KORZENIE MOKOTOWA: CZY STOLICA MIAŁA SZANSE GOŚCIĆ NAJLEPSZYCH SPORTOWCÓW Z CAŁEGO ŚWIATA?

Igrzyska na Siekierkach - niespełnione 
marzenie Stefana Starzyńskiego

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie, mieszkaniec Sadyby
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Samochody benzynowe wyprodukowane przed 1997 rokiem      
i auta z silnikiem diesla starsze niż z 2006 r. nie będą mogły 
wjechać do strefy czystego transportu w Warszawie. Zasady 
mają zacząć obowiązywać od lipca 2024 roku. Obecnie trwają 
konsultacje społeczne w tej sprawie. Mają one pozwolić ustalić 
ostateczny kształt strefy i obowiązujące zasady. 

trefa czystego transportu jest wydzielonym obszarem, po któ- 
rym mogą poruszać się wyłącznie pojazdy spełniające odpo- 

wiednie normy emisji spalin (normy Euro). Normy te są bezpo- 
średnio powiązane z datą produkcji pojazdu. W Unii Europej- 
skiej takich stref obecnie jest około 320. W Polsce podobne plany 
mają także Kraków i Wrocław. Strefa musi zostać wprowadzona 
w Warszawie, gdyż obowiązek taki nakłada Program Ochrony 
Powietrza przyjęty przez radnych woj. mazowieckiego w 2020 r. 
Władze stolicy mają czas do 2026 r., ale chcą wprowadzić strefę 
już w 2024 r. 
  Planowana w Warszawie strefa obejmie większość Śródmieścia, 
fragmenty Woli, Ochoty, oraz Saską Kępę, część Pragi Północ       
i Południa. Dokładne granice wyznaczą: al. Prymasa Tysiąclecia, 
Aleje Jerozolimskie, Kopińska, Wawelska, al. Armii Ludowej, al. 
Stanów Zjednoczonych, Wiatraczna, a następnie tory kolejowe 
wzdłuż północnej obwodnicy kolejowej - aż do alei Prymasa Ty- 
siąclecia. Zdaniem stołecznego ratusza obszar ten wynika z ba- 
dań nad zanieczyszczeniem powietrza. 
 Przedstawiony został harmonogram zaostrzania norm Euro, 
które spełniać będą musiały auta, by wjechać do centrum. Cały 
projekt ma być bowiem wdrażany aż do 2032 roku. Nie jest 
natomiast pewne czy i jak będzie się zmieniał obszar strefy. Ale 
nie wykluczone, że będzie on rozszerzany. Między innymi w tym 
celu prowadzone są konsultacje z mieszkańcami. Potrwają do 25 
kwietnia i będą odbywać się zarówno internetowo, jak i będzie 
można zgłaszać swoje wnioski do urzędu dzielnicy. Szczegóły na 
stronie www.sctwarszawa.pl. 
  Ale, jak komentował prezydent Warszawy Rafał Trzaskowski 
podczas wydarzenia inaugurującego akcję, w konsultacjach nie 
chodzi o to, czy wprowadzać strefę czystego powietrza tylko jak. 
  Do całego programu miasto przekonuje kampanią informacyj- 
ną „Warszawa chce oddychać”. Na wiatach przystankowych oraz 
stołecznych autobusach pojawiły się plakaty informujące, że naj- 
większymi trucicielami są "stare diesle”. To dlatego, że z raportu 
przygotowanego dla miasta przez NIK wyszło, że samochody     
z silnikiem diesla wyprodukowane przed 2006 r. stanowią 17 
proc. aut jeżdżących w Warszawie, ale odpowiadają za aż 37 proc. 
emisji tlenków azotu oraz 52 proc. pyłów zawieszonych.
  Instytutu Badań Rynku Motoryzacyjnego Samar przeanalizo- 
wał sytuację pod kątem samochodów zarejestrowanych w po- 
szczególnych dzielnicach Warszawy. I tak spośród 55,3 tys. sa- 
mochodów osobowych zarejestrowanych na Mokowie, do strefy 
nie wjedzie 4,5 tys. z nich. To 8,2 proc. - najniższy odsetek spo- 
śród wszystkich dzielnic. Ma na to wpływ zapewne duża liczba aut 
rejestrowanych przez firmy, które są relatywnie nowe. 
   Sam Mokotów znajdzie się poza strefą. Ale nie oznacza, że nie 
będzie to miało konsekwencji dla mieszkańców. Może się np. 
okazać, że poza strefą będą pozostawiane niespełniające norm 
samochody przyjeżdżających z miejscowości podwarszawskich. 
A takich aut może być nawet 100 tysięcy. 

STARE DIESLE NIE WJADĄ 
DO CENTRUM. TRWAJĄ 

KONSULTACJE

S
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Przez Iran. Pokaz 
slajdów o ciekawych 
miejscach

Dom Kultury Kadr, ul. Rzymow- 
skiego 32, 28 lutego, 18:00
 Slajdowisko o bardziej i mniej 
znanych miejscach, w których 
zatrzymał się czas. Obowiązuje 
rezerwacja miejsc.

Spotkanie z Magdaleną 
Zawadzką 

Klub Dowództwa Garnizonu 
Warszawa, al. Niepodległości 
141A, 28 lutego, 18:30. 
O polskiej poezji, aktorstwie, 
magicznej sztuce teatru. 
Gościem będzie aktorka 
Magdalena Zawadzka.

Nordic Walking 
z Aktywną Warszawą

Ośrodek Rozbrat Aktywna 
Warszawa, Rozbrat 26. 
9, 16, 23, 30 marca oraz 6, 13, 
20, 27 kwietnia. Zajęcia dla 
wszystkich spragnionych 
aktywnej rekreacji. Start o 
18:00, zajęcia trwają 90 min.

Przekład przed korektą: 
Jakub Jedliński 

Nowy Teatr, Madalińskiego 
10/16.  Niedziela, 26 marca, 
godz. 16:00.  Spotkanie 
poświęcone książce (i jej 
tłumaczeniu) „Upał” („La 
Chaleur")  Victora Jestina.

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.

Klub Seniora Optymiści
WCZORAJ, DZIŚ I JUTRO

Nasze możliwości w stosunku do ośrodków finansowanych 
ze środków publicznych (najczęściej) dzielnicy są skromne, 
to staramy się organizować zajęcia tak aby u nas zawsze było 
coś i dla ciała i dla ducha. Dołączysz?

asz klub, będący agendą Stowarzyszenia Ośrodek Kultury Aktyw- 
ne Stegny, powstał w 2017 roku a zatem mamy już siedem lat. 

Początkowo nasza oferta dla seniorów była dość uboga i polegała, po- 
za spotkaniami klubowymi, na gimnastyce, spotkaniach brydżystów       
i imprezach okazjonalnych. W miarę upływu czasu, dzięki pozyski- 
wanym z dzielnicy środkom i przychylności Rady Osiedla i admini- 
stracji osiedla na Stegnach Południe, stopniowo poszerzaliśmy ofertę. 
  Z licznych aktywności na uwagę zasługują te, które pozwalają nam 
jak najdłużej zachować sprawność umysłu. I tak: od lat prowadzimy 
zajęcia z doskonalenia pamięci, kursy z zakresie obsługi komputerów  
i smartfonów. Od ubiegłego roku prowadzimy również punkt cyfro- 
wego wsparcia seniorów, są to cieszące się dużym zainteresowaniem 
indywidualne, bezpłatne konsultacje komputerowe i smartfonowe.
   Powstały dobrostan brutalnie przerwała pandemia. W okresie 
lockdown-u całkowicie zawiesiliśmy działalność a podczas stopnio- 
wego powrotu do aktywności zachowywaliśmy, ze względu na wiek 
uczestników, szczególną ostrożność. Obowiązujący obecnie stan za- 
grożenia epidemiologicznego powoduje, że również obecnie organi- 
zujemy w pomieszczeniach zajęcia i imprezy z udziałem ograniczonej 
liczby uczestników, z zachowaniem środków ostrożności. 
   Ale uczestnictwo w klubie dało pozytywne efekty również w okresie 
lockdown-u. Pandemia pokazała, że znajomości z klubu zaowocowały 
powstaniem trwałych więzi społecznych. Do dziś działa pomoc typu 
podwiezienie do lekarza, zrobienie zakupy czy odebranie lekarstwa      
z apteki. 
   Za każdym razem okres od grudnia do przełomu marca i kwietnia 
jest dla nas okresem trudnym, gdyż zakończyliśmy i rozliczyliśmy 
programy z ubiegłego roku, a nowe projekty, o które aplikowaliśmy do 
dzielnicy, mogą być realizowane po uzyskaniu akceptacji i przyznaniu 
środków finansowych. Zarówno w tym okresie jak przez cały czas 
działania klubu wspiera nas aktywnie administracja osiedla nie tylko 
finansowo, za zgodą Rady Osiedla, ale również, i tu głęboki ukłon     
w kierunku kierownika naszego osiedla, poprzez pozyskiwanie spon- 
sorów, od których dostajemy niezbędne do skutecznego działania 
przedmioty materialne typu drukarka czy rzutnik. 

   A co robimy teraz? Ten rok rozpoczęliśmy od prezentacji wycieczki 
do Kazimierza Dolnego z ostatniego lata. Omówiliśmy historię tego 
urokliwego miasteczka oraz przedstawiliśmy cykl fotografii z przed- 
wojennego, w 50 procentach żydowskiego miasta, a także fotografii      
i filmików z obecnych czasów. Prezentacja odbyła się dopiero teraz, 
gdyż dotychczas nie mieliśmy odpowiedniego sprzętu. 
    10 lutego zorganizowaliśmy, już po raz drugi, naukę sporządzania 
kartek walentynkowych. Zdolności artystyczne mamy różne, ale jak 
widać na zdjęciu bawiliśmy się znakomicie, nie mówiąc o możliwości 
obdarowania bliskich śmiesznymi życzeniami. W tłusty czwartek 
odbyła się kolejna prezentacja pt.: Fauna nadbużańskich łąk. 
    Jak widać, ten trudny okres staramy się zapełnić zajęciami organi- 
zowanymi głównie przez członków naszego klubu. To jednak nie 
wszystko. Nasz trud wspomaga Zarząd MSM „Energetyka”. 
Złożyliśmy dwa projekty: zajęcia brydżowe z udziałem mistrza Jana 
Chodorowskiego (mieszkańca Stegien) oraz warsztaty fotograficzne, 
które prowadzić będzie znakomity fotograf  Wojciech Wójtowicz            
i uzyskaliśmy akceptację oraz środki na realizację.
   Cały czas odbywa się gimnastyka dla seniorów, doskonalenie 
pamięci, zajęcia brydżowe oraz poradnictwo cyfrowe. W tym roku 
ofertę powiększymy, o ile uzyskamy środki finansowe, o jogę oraz 
aerobik dla seniorów. Oczywiście, jak co roku, zorganizujemy Dzień 
Seniora, spotkania wielkanocne i wigilijne. 
   Wszystkich seniorów z naszej spółdzielni serdecznie zapraszamy. 
Jesteśmy przekonani, że dla każdego znajdzie się coś ciekawego!
Tel. 513 418 223.

Krystyna Domalewska - liderka Klubu Seniora Optymiści, 
członkini Mokotowskiej Rady seniorów

N

GRAJĄ W PIŁKĘ W SPÓŁDZIELNI. 
MOŻE DOŁĄCZYSZ?

W marcu rozpocznie się kolejna edycja Energetycznej Ligi 
Mistrzów - międzyosiedlowej ligi piłkarskiej. Rozgrywki są 
otwarte dla wszystkich mieszkańców osiedli „Energetyki”. Można 
się jeszcze zgłaszać (całe drużyny, jak i wolni zawodnicy): 
koordynatorELM@gmail.com, facebook.com\EnergetycznaLM.
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Energetyczna 
Wiosna Seniora

o już za nami! W sobotę 14 stycznia w Ośrodku Edukacji Kulturalnej 
„Sadyba” na ul. Korczyńskiej 6 odbył się Bal Karnawałowy dla Senio- 

rów. Niezapomnianą zabawę w rytmie disco poprowadziła Agencja Jo Art 
Show. W imprezie wzięli udział seniorzy mieszkający w MSM „Energe- 
tyka”.  Zgromadzeni goście przybyli w doskonałych nastrojach i przebra- 
niach. Były tańce z wodzirejem, słodki poczęstunek oraz wyśmienita 
zabawa. 
   Dla naszych najmłodszych mieszkańców również przygotowaliśmy 
karnawałową zabawę. Bal przebierańców dla dzieci miał miejsce 21 stycz- 
nia. Na parkiecie spotkały się księżniczki, królewny, czarodziejki, czarow- 
nice, koty, biedronki, pszczółki, jednorożce, spider-meni, nie zabrakło też 
stróżów prawa, a nawet Marshalla, doktor Dosi i Boba Budowniczego. 
Dzieci bawiły się wspólnie z rodzicami. Zabawę poprowadził teatr dla 
dzieci Dur-Moll, była muzyka na żywo, animacje oraz konkursy dla 
dzieci. 
   Jest nam bardzo miło, że obie imprezy cieszyły się takim zainteresowa- 
niem. Dziękujemy wszystkim uczestnikom za przybycie i wspólną zabawę. 
Zapraszamy do obejrzenia fotorelacji z obu wydarzeń, które opublikowa- 
liśmy na naszej stronie. 

   Po sukcesie jesiennej akcji nie zwalniamy tępa i już dziś 
zapraszamy Seniorów z MSM „Energetyka” do wspólnego 
powitania wiosny z OEK „Sadyba”. Przez cały marzec na 
naszych wspaniałych  „Energetycznych Seniorów” czekać 
będą bezpłatne wydarzenia.
   Rozpoczniemy 8 marca o godz. 16:00  od imprezy 
okolicznościowej z okazji Dnia Kobiet podczas której         
z recitalem wystąpi Danuta Stankiewicz. Piosenkarka 
występowała m. in. w popularnym poznańskim kabarecie 
„Tey”, zdobyła ponad 50 nagród i wyróżnień na festiwa- 
lach krajowych i zagranicznych. Koncertowała w ponad 30 
krajach świata, nagrała ponad 350 piosenek, wydała ponad 
30 płyt solowych, ponad 150 składanek, zagrała prawie 10 
tysięcy koncertów.  W OEK „Sadyba” wystąpi z repertuarem 
„Czerwone i bure”. 
   Na kolejne dni marca zaplanowaliśmy m.in. spotkanie      
z prawnikami ZUS-u dot. mLegitymacji, wyjście do kina  
i do muzeum, wykłady o tematyce zdrowotnej, prelekcje 
podróżnicze, pokaz wykonania ozdób wielkanocnych           
i - jeżeli pogoda dopisze - wiosenny spacer. Każdy znajdzie 
coś dla siebie.
    Energetyczną Wiosnę Seniora organizuje Zarząd MSM  
„Energetyka” wraz z OEK „Sadyba”. Na wszystkie 
wydarzenia obowiązują zapisy. Ilość miejsc ograniczona. 

T

Sąsiedzka 
Paczka 

   Zakończyła się akcja Sąsiedz- 
kiej Paczki z inicjatywy grupy 
Nasze Podwórko. Wzięły w niej 
udział cztery osiedla: 
Bernardyńska, Stegny Rożek, Stegny Północ i Stegny Południe. 
Mieszkańcy przekazywali artykuły i produkty najbardziej potrze- 
bującym mieszkańcom MSM „Energetyki”, a można było je 
zostawić w sklepach na terenie ww. osiedli: Hamann - Bernardyńska 
25, Mokpol - ul. Burgaska 2 i ul. Portofino 8, Sklep ABC - ul. 
Akermańska 3, Top Market - ul. Czarnomorska 7A i ul. Nicejska 2.
   Dodatkowo sklep Hamann dołożył tyle samo artykułów, co 
przekazali mieszkańcy, podwajając Sąsiedzką Paczkę osiedla 
Bernardyńska.
   Na osiedlu Bernardyńska obdarowano 11 rodzin, na Stegnach 
Rożek trzy rodziny, na osiedlu Stegny Północ 11 rodzin i Stegnach 
Południe 18 rodzin. Gorące podziękowania zarówno dla sklepów,  
jak i administracji.

KARNAWAŁ W OEK „SADYBA”

Małgorzata Sarzyńska, OEK „Sadyba”
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źr. Nasze Podwórko

Paulina Gręda, OEK „Sadyba”
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 Zamienię 62 m2, 3 pokoje, III 
piętro, ciche, w środku osiedla 
Idzikowskiego, na mniejsze na tym 
osiedlu (1-2 pok., parter/I p.). Tel. 
788 060 965.

  Sprzedam miejsce postojowe        
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23. Tel. 602 72 04 06.

  Mam do wynajęcia w garażu 
podziemnym przy ul. Egejskiej 15 
miejsce postojowe. Warunki do 
omówienia. Tel: 575 530 777.

  Mam do wynajęcia miejsce 
postojowe w garażu przy ul. Zwie- 
rzynieckiej 8D. Tel. 667 033 829. 

  Kupię mieszkanie najlepiej do 
remontu. Telefon:  667 033 829.

  KUPIĘ mieszkanie za gotówkę, do 
remontu lub z problemem prawnym. 
Pomogę w formalnościach związa- 
nych z dokumentami. Tel. 505 213 
200, e-mail: pilniekupie@wp.pl.

  Sprzedam słoneczne, 3 pok. 
mieszkanie 53 m2, loggia, Stegny w 
4-piętrowym bloku. Tel. 792 252 922.

  Sprzedam działkę ROD Augu- 
stówka II o pow. 450 m2 z domkiem 
murowanym z kominkiem, prądem, 
c. z. wodą, szambem. Na tarasie 
drewniane meble. Tel. 691 997 087.

  Agent pośrednik nieruchomości  
z wieloletnim doświadczeniem 
pomoże przy sprzedaży/ wynajmie 
mieszkania/domu. Zapraszam do 
kontaktu tel. 606 75 88 01.

  Agent nieruchomości z wielo- 
letnim doświadczeniem, sprzedaż, 
wynajem, telefon 602 500 315.

   Układanie kostki brukowej - 20 
lat doświadczenia. Tel. 690 17 80 95.

 Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 789 088 382.

  Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 
okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

   Zamki drzwiowe wszystkie typy. 
Naprawa, montaż, wymiana. 
Doświadczenie. Solidność. Gwa- 
rancja. 501 792 920, 501 185 240.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  OKIEN NAPRAWA SERWIS. 
Regulacja, doszczelnianie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis pogwa- 
rancyjny. KAŻDY TYP i  RODZAJ 
OKIEN. Tel.502 431 461.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  

Tel. 501 572 800.
  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu. 

Układanie parkietu, desek, paneli. 
Profesjonalnie. Naprawy parkietu. 
Lakierowanie lakierami bezzapacho- 
wymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 
gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

  Adam Złota Rączka. Wszystko co 
się może zepsuć można naprawić. 
Potrzebna pomoc sąsiedzka, dzwoń 
602 774 964.

  Złota rączka, drobne naprawy i 
pomoc sąsiedzka. Elektryka, 
hydraulika, ślusarskie. Zadzwoń, 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  A-Z REMONTY osobiście. 
Malowanie, gładź gipsowa, panele, 
glazura, terakota, hydraulika, 
elektryka, itp. Tel.793 97 44 81 
MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Transport, przeprowadzki, 
przewóz rzeczy, mebli (możliwość 
montażu), opróżnianie mieszkań, 
piwnic, wywóz śmieci, gruz, RTV, 
AGD, usługi porządkowe w ogród- 
kach, działkach. Tel. 577 567 929.

 Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

  Hydraulik - pełen zakres, upraw- 
nienia gazowe. Tel. 883 699 907.

  HOME STAGING atrakcyjne 
zaaranżowanie wnętrza niewielkim 
kosztem w celu przygotowania do 
sprzedaży. Fotograf i firma wypoży- 
czająca meble, tel. 606 758 801.

 Nauka polskich liter, czytania, dla 
dzieci z Ukrainy. Tel. 517 259 312. 

  Nauka czytania - dzieci 
dyslektyczne. Tel. 517 259 312.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu

  Nauka hiszpańskiego i angiel- 
skiego. Konwersacje z native 
speaker. Tel. 505 988 631.

  Matematyka korepetycje, szkoła 
podstawowa, liceum, technikum. 
Dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

  Korepetycje matematyka, angiel- 
ski. Szkoła podstawowa i średnia. 

Przygotowanie do matury. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

   Matematyka bezstresowo, 
korepetycje od podstawówki do 
matury. Doświadczony nauczyciel, 
emerytowany pracownik Politechniki 
Warszawskiej. Tel. 730 303 628.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje z języka angielskiego. 
Emerytowana, dyplomowana nauczy- 
cielka, 20 lat doświadczenia. Praca 
indywidualna, na żywo, możliwy 
dojazd do ucznia. Tel. 503 818 817.

 Diagnoza talentów i predyspo- 
zycji dla dzieci, młodzieży i doro- 
słych. Doradztwo szkolne i zawo- 
dowe. Cena 70 zł/h. Tel. 530 878 
123. Korsykańska. Także egzamin 
8-klasisty i matura z ang. - 70 zł/h.

  Refleksologia stóp, twarzy, 
masaże relaksacyjne. Osiedle 
Bernardyńska. Tel. 504 152 463.

  Podolog. Pedicure leczniczy              
z dojazdem do klienta. Obcięcie, 
oszlifowanie paznokci, zmiany 
chorobowe, wrastające paznokcie, 
odciski, modzele, profilaktyka.          
Tel. 574 650 202.

  PSYCHOLOG, PSYCHOTERAPIA, 
PSYCHIATRA – Poradnia Psycholo- 
giczna „Strefa Myśli” na Stegnach – 
Zapraszamy Dorosłych, Dzieci i 
Młodzież – ZAPISY: tel. 22 490 44 12.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

  PRYWATNY DETEKTYW - pomoc      
w sprawach karnych, sprawdzenia 
fachowców, obserwacje, ustalenia 
adresowe dłużników, majątkowe, 
wykrywanie zdrad małżeńskich, tel. 
881 152 900.

  Sklep mkstrefa.pl - same śliczne 
rzeczy. Markowe szkło, porcelana, 
artykuły dla dzieci, pluszaki, 
dekoracje,akcesoria i inne. Dobre 
ceny. Zapraszamy. Tel. 509 764 634.

  Bielizna (biustonosze, figi, slipy, 

pidżamy), wyroby pończosznicze 
(skarpety, podkolanówki, rajstopy, 
kalesony). Sklep w pawilonie przy ul. 
Sobieskiego 74/78.

 Drobne poprawki krawieckie, 
cerowanie artystyczne, naprawa 
sztucznej biżuterii, 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Sprzątanie mieszkań szybko, 
tanio i skutecznie. Pełny zakres 
usług. Miła obsługa. 577 305 175.

   MYCIE OKIEN, ram i parapetów. 
Okno pojedyncze 30 zł, dwuskrzy- 
dłowe, 40 zł, trzyskrzydłowe 50 zł, 
balkonowe 40 zł, zabudowa balko- 
nowa 140 zł. Środki czystości po 
naszej stronie.  Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 
centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.  Jerzy 22 828 18 28.

   RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, od- 
szkodowania, dochodzenie należno- 
ści, rozwody)  -  tel. 690 876 653.

   ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

  Auto serwis - blacharstwo i lakie- 
rnictwo, mechanika, części, holowa- 
nie, czyszczenie, odbiór auta spod 
domu i dostawa gratis. Faktury VAT. 
Sprawdź nasze ceny. Tel. 501 281 
500.

    SPRZEDAM komplet letnich opon 
(4szt.) Bridgestone Turanza (2019r., 
15300 km) T005 Dot 2619, 195/55 
R16 87H, bieżnik 6,5-7mm. Cena 
600zł/za 4) odbiór osob., tel. 602 61 
61 62.

   Kolekcjoner poszukuje starych 
prospektów samochodowych 
witold_jurasz@wp.pl, tel 600 354 997.

  Sprzedam w b.d stanie wędka- 
rzom: wędki, kołowrotki i akcesoria, 
silnik MINN KOTA. Tel. 692 28 17 23

  UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

OGŁOSZENIA DROBNE 
DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksy- 
malna długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych  nie 
publikujemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na 
adres m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie 
drobne”, lub  SMS-em na numer  600 38 33 34. Termin nadsyłania 
ogłoszeń do następnego wydania M6: 1 kwietnia 2023 r.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

   RÓŻNE

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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WIELKANOC 
NAD MORZEM 
W KRYNICY MORSKIEJ

5 dni w cenie 999 zł/os.
10 dni w cenie 1799 zł/os.

www.owjantar.pl
tel: 55 247 60 30 

534 244 044

Krynica Morska 
kwiecień od 1149 zł/os.
 maj 8 dni od 1149 zł/os. 

czerwiec 8 dni od 1399 zł/os.

Stegna
maj 8 dni od 1049 zł/os. 

czerwiec 8 dni od 1199 zł/os.

www.wczasy-senior.pl
534 244 044

Reklama

  Nowa witryna MSM „Energetyka" jest atrakcyjna wizualnie, ale jednocześnie 
oferuje dużo ciekawych funkcjonalności. Starsi mieszkańcy docenią rozwiąza- 
nia umożliwiające zwiększenie czytelności strony, takie jak tryb wysokiego 
kontrastu oraz powiększanie czcionek. Ujednolicone zostały strony wszystkich 
osiedli, na których znaleźć można wszystkie ważne informacje. Z kolei formu- 
larz kontaktowy umożliwia prosty i bezpośredni kontakt z administracjami 
osiedli oraz Biurem Zarządu. „Strefa mieszkańca" to specjalne miejsce, gdzie 
można znaleźć informacje i materiały skierowane bezpośrednio do mieszkań- 
ców. 
  Warto zwrócić uwagę na zakładkę „Handel i usługi”. To rozbudowany mo- 
duł, dzięki któremu można wyszukać punkty handlowo-usługowe funkcjonu- 
jące na terenie każdego osiedla. Do dyspozycji jest wyszukiwarka z podziałem 
na kategorie, jak i interaktywna mapa. Już teraz baza liczy 200 pozycji, a moduł 
ten będzie cały czas rozwijany i aktualizowany.
  Przede wszystkim jednak strona internetowa spółdzielni oraz poszczególnych 
osiedli to cały czas rozbudowany serwis informacyjny zawierający ogromny zbiór 
informacji będących dokumentacją z działalności statutowych organów.
  Aby w pełnik korzystać z funkcjonalności, które oferuje strona, niezbędne jest 
konto użytkownika. Posiadający je członkowie spółdzielni mogą logować się 
na dotychczasowych zasadach, mieszkańcy, którzy jeszcze nie uruchomili do- 
stępu cały czas mogą to zrobić w swojej administracji. 

Nowa strona internetowa już działa!

Warto odwiedzić nowy serwis internetowy spółdzielni. Oferuje                        
on zupełnie nowy wygląd, dostęp do wszystkich niezbędnych treści                     
i ułatwienia dla osób starszych.

red.

Ogłoszenie
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potkanie, które odbyło się w sali konferen- 
cyjnej administracji osiedla Sielce zgroma- 

dziło blisko dwadzieścia osób - członków Kole- 
gium, Zarząd, spotkanie uświetnił także Prze- 
wodniczący Rady Nadzorczej Janusz Gajda.        
A ponieważ Kolegium od początku pandemii 
spotyka się za pośrednictwem internetu, to w nie- 
których przypadkach była to okazja do spotkania 
po latach, nawet dla obecnych członków. W luź- 
nej, przyjaznej atmosferze uczestnicy spotkania 
wspominali początki pracy nad nową formułą 
M6, wyzwania z którymi trzeba było się zmie- 
rzyć. Wspomniano także osoby, które na prze- 
strzeni dekady były zaangażowane w pracę w Ko- 
legium, ale już odeszły. 
  Prezes Zarządu Grzegorz Okoński podkreślił, 
że M6 pełni ważną funkcję w „Energetyce” do- 
starczając mieszkańcom informacji o wydarze- 
niach w spółdzielni, na osiedlach. W wypadku 
tak dużej spółdzielni jak „Energetyka”, własna 
gazeta daje możliwość dowiedzenia się, co dzieje 
się na innych osiedlach. Z kolei Renata Koło- 
dziej, która nieprzerwanie pełni funkcję prze- 
wodniczącej Kolegium, przypomniała same po- 

czątki nowego gremium, gdy wypracowywano 
nową formę M6, zarówno od strony graficznej, 
jak i zawartości, ale też gdy zasady swojej pracy 
musiało wypracować Kolegium.
 Kolegium M6 to gremium unikalne w skali 
prasy spółdzielczej. W „Energetyce” pomysł zro- 
dził się w 2012 roku, zbiegł się ze zmianą 
redaktora, którym został piszący te słowa. W 
skład Kolegium wchodzi przedstawiciel każdego 
osiedla, członek Rady Nadzorczej wybrany do 
pełnienia tej funkcji oraz przedstawiciel Za- 
rządu, który jest wydawcą M6. Głównymi auto- 
rami pomysłu powstania Kolegium byli Leszek 
Kaczmarski - członek Zarządu ds. ekonomicz- 
nych oraz Hanna Idźkowska - zmarła w 2012 
roku przewodnicząca Rady Osiedla Sielce i człon- 
kini Rady Nadzorczej i Renata Kołodziej - ów- 
cześnie przewodnicząca Komisji Organizacyjno- 
-Samorządowej RN. Zgodnie z Regulaminem 
M6 jest to zespół nadzoru społecznego czuwa- 
jący nad powstawaniem poszczególnych nume- 
rów  gazety.  Gazety będącej największą pod 
względem nakładu na Mokotowie oraz jedną       
z większych w Warszawie. 

Reklama

KOLEGIUM I M6 
W LICZBACH

3 - logotypy miało w swojej 
historii M6.
4,5 - tyle godzin trwało 
najdłuższe posiedzenie 
Kolegium.
27 - tyle osób brało udział          
w pracach Kolegium na 
przestrzeni dekady.
60 - liczba posiedzeń 
Kolegium, od marca 2020 r. 
odbywają się online.
1350 - tyle kilogramów 
przeciętnie waży obecnie 
nakład M6.
19 900 - tyle wynosiła średnia 
sprzedaż drukowanego wydania 
dziennika „Rzeczpospolita”       
w 2022 roku. Zaledwie 600 egz. 
więcej niż nakład M6 :) 

M.I.

S

Dziesięć lat temu powołano w „Energetyce”  Kolegium M6 - społecznie działające gremium 
składające się z przedstawicieli mieszkańców, które  miało aktywnie uczestniczyć w powstawaniu 
dwumiesięcznika M6. Z tej okazji obecni i byli członkowie spotkali się na uroczystym posiedzeniu. 

Kolegium M6 świętowało dziesięciolecie działania

fot. M. Wojnarowska, M. Mikowski


